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Milí sousedé,

konec roku vždy vybízí k  bilanco-
vání. Přiznám se ale, že letos se mi 
moc bilancovat nechce, šlo by o bi-
lancování lehce monotónní, zamě-
řené na boj s koronavirem a jistě se 
shodneme na tom, že o téhle patálii 
se všude píše a mluví až až. Nechme 
si to tedy na jindy, až bude po všem 
a budeme se moct ohlédnout a říct 
si, jak jsme si vedli.

Místo bilancování si vás raději dovo-
lím pozvat – nebo možná lépe – na-
směrovat vaši pozornost k  Nápadu 
pro Šestku. Určitě ho všichni znáte 
z minulých let, nakonec letos vyhla-

šujeme už čtvrtý ročník. Pro jistotu (a protože opakování je matka moudrosti) 
– Nápad pro Šestku je anketa, do které vy, obyvatelé Prahy 6, hlásíte své nápa-
dy na  zlepšení veřejných prostranství. O  jednotlivých nápadech pak společ-
ně s dalšími sousedy hlasujete a radnice ty nejúspěšnější následně vybuduje. 
V minulých třech ročnících se hlasování v Nápadu pro Šestku zúčastnilo dohro-
mady něco přes 8000 lidí, kteří svými hlasy vybrali nespočet projektů, z nichž 
se nám 20 podařilo dokončit. Vznikla tak nová grilovací místa, herní prvky, letní 
kino, místa k odpočinku a spousta dalšího. Sám jsem zvědav, jaké nápady se 
sejdou letos; přihlašovat je můžete do 31. ledna. Více podrobností k Nápadu 
pro Šestku najdete na stránkách tohoto vydání Šestky a na stránkách www.
napadprosestku.cz.

Přeji vám všem klidný advent a konec roku. Vím, že letos to bude pro řadu z nás 
těžké, ale i přesto doufám a věřím, že Vánoce vám přinesou radost a strávíte je 
s těmi, kdo vám jsou nejblíž, a koho máte rádi. A také doufám a věřím, že příští 
rok bude radostnější, než ten letošní.

Přeji vám hlavně pevné zdraví a silnou mysl!
Ondřej Kolář

Oslavy Dne veteránů 

11. listopadu skončila 1. světová válka. Celý svět si tento den připomíná jako Den veteránů. Za Prahu 6 uctili hrdinství vojáků, legionářů i válečných vete-
ránů u památníku československých vojáků, účastníků 2. světové války na Vítězném náměstí, památníku padlých válečných parašutistů v Technické ulici 
a památníku čs. zahraničních letců na nám. Svobody místostarostové Jan Lacina a Jiří Lála. 
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AKTUALITY

  Komise životního prostředí při schvalování 
dotačních programů na  rok 2021 vyhradila 
100 tisíc korun na  podporu péče o  vzrostlé 
stromy. I  nadále bude pokračovat finanční 
podpora vybraných projektů občanů a hos-
podaření s dešťovou vodou.

  Kulturní komise na  základě opakované ná-
vštěvy v Kulturním centu Kaštan konstatuje, 
že jeho budova je v havarijním stavu a sou-
časný nájemce ji nemůže plně využívat. 
Vyzvala proto radu městské části, aby tech-

K R ÁTC E  Z   R A D N I C E 

Z mimořádného zastupitelstva
Na počátku listopadu se zastupitelé se-
šli na mimořádném zastupitelstvu, kde 
schválili úpravu jednacího řádu.
Jednací řád nově dovoluje členům účastnit se 
jednání také s  využitím technického zařízení 
umožňujícího ztotožnění člena prostřednic-

Již 8. prosince představí investor – společ-
nost CPI – veřejnosti zamýšlený projekt 
na proměnu budovy bývalého nákupního 
střediska Petřiny a jeho okolí. 
Současná koronavirová opatření nedovolí 
uspořádat setkání s občany, proto výsledek té-
měř dva roky trvající diskuse s  radnicí Prahy 6 
o  tom, že je možné využít obrovský potenciál 
tohoto území a udělat z něj důstojný a atraktiv-
ní centrální prostor, najdete na webových strán-
kách www.centralninamestipetriny.cz. Na  této 
stránce také mohou občané s investorem sdílet 
do  poloviny ledna své komentáře a  náměty. 
A přesvědčit se, že kromě nabídky nových bytů, 
obchodů a  služeb přeměna vyřeší také dosa-
vadní absenci místa pro setkávání. 

 Do  16. prosince zůstává uzavřená kvůli 
obnově vodovodu severní strana vozovky 
ulice Na Petřinách v úseku NN 1473 a křížení 
s ulicí U Petřin. 
 Do 4. prosince neprojedete ani ulicí Nad 
Lávkou u  domu číslo 67/8 kvůli zhotovení 
kanalizační přípojky.
 Ještě do 15. prosince se auta nedostanou 
do  Jilemnického, kde se dokončuje povrch 
komunikace po opravě vodovodu.
 Pokračuje rekonstrukce mostu na  místní 
komunikaci Divoká Šárka. Pozor, u koupališ-
tě je proto ulice zavřená do 15. prosince.
 Pokračující rekonstrukce inženýrských sítí 
uzavře do 18. prosince křižovatku ulic Hoře-
lická a Netřebská a část Hořelické ulice.
 Do  18. prosince se prodlužuje uzavírka 
ulice Pod Novým lesem, probíhá tady rekon-
strukce kanalizace.
 Junáckou ulicí v  úseku Pod Drinopolem 
– č. p. 1788/16 auta neprojedou do 20. pro-
since, protože se tady obnovuje kanalizační 
stoka.
 Do konce roku se opravuje vodovod a ka-
nalizace ve Zbuzanské ulici, která je tak ne-
průjezdná.
 Až do  31. prosince uzavře demolice ob-
jektu Diskařskou ulici.
 Ve Vostrovské ulici v křižovatce s Horomě-
řickou počítejte do konce ledna 2021 s uza-
vírkou kvůli rekonstrukci kanalizace a obno-
vě vodovodních potrubí.
 Do  15. ledna pokračuje uzavírka jižního 
ramene Kladenské v  úseku Krátký lán – 
K Lánu.

Aktuální dopravní 
uzavírky 

Jak bude vypadat 
OD Petřiny a jeho okolí?

nický stav budovy urychleně řešila a komisi 
informovala o navržených opatřeních včetně 
harmonogramu prací.

  Kontrolní výbor ukázal na nedostatky v pří-
padě zveřejňování údajů v  registru smluv 
a vyzval k systémové nápravě v této oblasti. 
Také se zabýval podnájemními smlouvami 
v objektu Pelléovy vily.

  Architektonická firma připravuje projektovou 
dokumentaci přestavby bubenečského ná-
draží, a to ve shodě s vizí budoucích nájemců, 
kteří před rokem uspěli v  soutěži na  proná-
jem této budovy se svým kulturně a sportov-
ně volnočasovým centrem Stanice 6.

Sochu Koněva dočasně nahradí trávník
V LISTOPADU BYLO NA NÁMĚSTÍ 
INTERBRIGÁDY ZAHÁJENO ODSTRA-
ŇOVÁNÍ PIEDESTALU POMNÍKU, 
KTERÝ ZDE ZŮSTAL PO SEJMUTÍ SO-
CHY MARŠÁLA I. S. KONĚVA NA JAŘE 
LETOŠNÍHO ROKU. 

Po  likvidaci betonových základů bude na  mís-
to dnes již bývalého pomníku navezena zemi-
na a  celý prostor se zatravní. V  budoucnu by 

na  stejném místě měl vzniknout dle usnesení 
zastupitelů Prahy 6 pomník nový, připomínající 
osvobození Prahy na konci 2. světové války. Jak 
informoval místostarosta pro kulturu a majetek 
Jan Lacina (STAN), v nejbližší době plánuje měst-
ská část vypsat architektonickou soutěž na jeho 
podobu. Bronzová socha maršála je od  svého 
odstranění umístěna v depozitáři a čeká na své 
umístění jako exponátu nového Muzea paměti 
dvacátého století.

tvím obrazu a  zvuku, zjednodušeně řečeno, 
připouští distanční účast, pokud to zastupitel 
oznámí dostatečně dopředu. Jedinou výjim-
kou, kdy nelze být přítomen na dálku, je usta-
vující zasedání zastupitelstva nebo první jed-
nání zastupitele, kde skládá slib. 
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NÁVŠTĚVNÍKY VYŠLAPANÉ CESTY 
V TRÁVNÍKU PŘED OBOROU HVĚZDA 
NAHRADÍ PŮL METRU ŠIROKÉ MLA-
TOVÉ CESTY. 

Jak správně navrhnout, kudy mají vést cesty 
a  cestičky? Podle odborníků prý stačí počkat, 
kde si je lidé sami vyšlapou – je to znamení, 
že tudy chodí nejvíce – a pak je legitimizovat. 

Stejný postup nyní zvolila Praha 6 v  předpolí 
Hvězdy. Vyšlapané blátivé pěšiny nově nahradí 
jeden a půl metru široké mlatové cesty ve třech 
směrech: od Ankarské k bráně obory, z Ankar-
ské k  podchodu u  Bělohorské a  z  Bělohorské 
k bráně. Cestu podél Ankarské směrem k obo-
ře ještě doplní nové javory, kolem komunika-
ce jich přibude dvacet tři. Hotové by měly být 
do Vánoc. 

STÍŽNOSTI NA TRANZITNÍ DOPRA-
VU OBYVATELÉ ULICE ZA STRAHO-
VEM ŘEŠILI SE ZÁSTUPCI RADNI-
CE NA SPOLEČNÝCH SETKÁNÍCH 
NA ZAČÁTKU ROKU. ZDE PŘEDNESLI 
NEJEN, CO JE TRÁPÍ, ALE TAKÉ NAVR-
HOVALI MOŽNÉ ÚPRAVY A ŘEŠENÍ. 
Ze schůzek vyplynulo, že radnice předloží va-
rianty realizovatelných opatření rezidentům 
k  posouzení a  bude hledat většinovou shodu. 
Snahou rezidentů mělo být zklidnění dopravní 
situace a omezení počtu projíždějících vozidel. 
Změny by pak spočívaly ve  změně směrnosti 
ulic. Vítěznou variantu byla Praha 6 připravena 
realizovat od ledna příštího roku.

Hlasovat bylo možné různými způsoby, jak 
elektronicky, tak písemně na  hlasovacím líst-
ku. Radnice oslovila 842 rezidentů  v  oblasti, 
které by se případné dopravní změny týkaly. 
A  lidé projevili o  anketu velký zájem. Celkem 
přišlo 240 hlasů, ze kterých bylo 237 platných. 
Pro variantu I. (zjednosměrnění ulice Maratón-
ská se zaslepením koncového úseku ulice Nad 
Závěrkou) přišlo 70 hlasů. Pro variantu II. (zjed-
nosměrnění ulice Za Strahovem směrem na Bě-
lohorskou v úseku Maratónská – Gymnastická, 
se zachováním obousměrného provozu v ulici 
Nad Závěrkou, s  doplněním zaslepení jejího 
koncového úseku) hlasovalo 79 lidí. Nejvíce – 
88 hlasů – se nakonec vyslovilo pro zachování 
současného stavu. Výsledky ankety se zabý-

vala dopravní komise, na  které bylo konečné 
rozhodnutí. „Výsledky pilotního participačního 
projektu jsou pro mne sice poněkud překvapu-
jící, nicméně jsme je v  dopravní komisi dopo-
ručili respektovat,“ uvedl její předseda Vladimír 
Šuvarina (ODS).

Nové cesty v předpolí Hvězdy 

Obyvatelé rozhodli v anketě: dopravní režim v ulici 
Za Strahovem se nezmění 

16. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
proběhne v pátek 18. prosince 2020  

od 10 hodin. Podrobnosti o formě a místě 
konání, stejně jako program budou 

zveřejněny na úřední desce. Od 15 hodin 
je zařazený pevný bod interpelace. On-
line přenos sledujte na www.praha6.cz 

a facebooku Prahy 6.
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NEVÍTE, KAM SE SPADANÝM LISTÍM? 
RADNICE VÁM POMŮŽE ZBAVIT SE 
HO RYCHLE A EFEKTIVNĚ.

V  úřední dny jsou pro vás na  úřadu městské 
části připraveny papírové pytle na listí, a to vý-
hradně na  listí ze zahrad. Vzhledem k  aktuální 
situaci je třeba, aby se zájemce ohlásil na  re-
cepci ve  dvoraně budovy radnice, následně mu 
pracovník odboru dopravy a životního prostře-
dí vydá pytel. Pokud nemáte možnost odvozu, 
úřad zajistí i svoz plných pytlů. 
Stačí napsat SMS na telefonní číslo 606 712 332 
nebo ho objednat e-mailem na  adrese avacu-
likova@praha6.cz. V  obou případech nezapo-
meňte uvést adresu, kde je pytel umístěn. Od-
vezený bude ještě týž den po nahlášení, ne však 
o víkendech nebo ve státní svátky.

VÁNOČNÍ PROGRAM V ŠABACHOVĚ 
PARKU SE LETOS KVŮLI PANDE-
MICKÝM OPATŘENÍM A OMEZENÍ 
POČTU LIDÍ, KTEŘÍ SE MOHOU PO-
TKÁVAT,  NEUSKUTEČNÍ. 

„Když nezmírní vládní opatření, zrušená bude 
i  mimořádně oblíbená Česká mše vánoční 
v husitském kostele v Dejvicích. Je to opravdu 
divný rok,“ konstatuje místostarosta pro kultu-
ru a sport Jan Lacina (STAN). I kdyby se situace 
zlepšila a  vláda zavedla 3. stupeň protiepide-
mických opatření, znamená to, že by se ve vnitř-
ním prostoru mohlo potkávat maximálně deset 
a venku padesát osob. Za těchto  podmínek ne-
lze organizovat téměř žádné kulturní akce. 

OBÁLKY S NABÍDKAMI NA PRO-
NÁJEM BYTŮ JAKO PRVNÍ KONT-
ROLUJE KOMISE BYTOVÉ POLITI-
KY, O KAŽDÉ SEPÍŠE PROTOKOL 
A POSTOUPÍ JI RADĚ MĚSTSKÉ 
ČÁSTI K  ROZHODNUTÍ O VÍTĚZ-
NÝCH NABÍDKÁCH.

„Téměř v každém kole však dochází k vyřaze-
ní nabídek, které nesplňují podmínky popsa-

né ve  vyhlašovaných výběrových řízeních. 
Někdy jde o  pouhou drobnost a  stejnou 
chybu někteří žadatelé udělají i  několikrát 
po  sobě. A  ačkoli je jejich nabídka nejlepší, 
kvůli takové chybě se připraví o  vítězství, 
a  tím i  pronájem bytu,“ upozorňuje před-
sedkyně komise Jana Kabelová (Piráti) a do-
poručuje: „Na úřední desce sledujte seznam 
nabízených bytů s příslušnými podmínkami 
pro podání nabídek, které jsou velmi jedno-
duché, a prosím, pečlivě je dodržujte.“

Likvidace 
spadaného listí

Rybova mše ani vánoční  
koncerty nebudou

Pozor na chyby při výběrových 
řízeních na pronájem bytů

Kdy si můžete pytle vyzvednout?
v pondělí od 8 do 13 hodin a ve středu 
od 12 do 17 hodin

Vánoce tak postihne stejný osud jako další vel-
ké oblíbené šestkové akce. Kvůli pandemii byly 
letos už zrušené Čarodějnice na Ladronce, Fes-
tival ambasád, Dejvické hudební léto, Opera 
v Šárce, Landronkafest, oslavy 28. října u Písec-
ké brány i Duše a dušičky. 
Naopak se povedlo uspořádat koncem září re-
konstrukci bitvy na Bílé hoře u příležitosti 400. 
výročí této události. Obyvatelé šestky však o vá-
noční atmosféru nepřijdou. „Osvětlené vánoč-
ní stromy budou historicky poprvé na  Dědině 
a u obory Hvězda, kam se z Vítězného náměstí 
pro letošek přesouvá i kluziště. Střed Vítězného 
náměstí premiérově zdobí od  první adventní 
neděle osmimetrový svítící jelen,“ vyjmenovává 
Jan Lacina. 
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PARTICIPACE

AŽ DO 31. LEDNA MŮŽETE PODÁVAT SVÉ NÁPADY NA VY-
LEPŠENÍ VEŘEJNÉHO PROSTORU V RÁMCI PARTICIPATIV-
NÍHO ROZPOČTU NÁPAD PRO ŠESTKU IV. 
Máte nápad, jak vylepšit nehezké místo ve vašem okolí? Chybějí vám někde 
lavičky, dětské hřiště nebo sportovní prvky? Anebo nosíte v hlavě projekt, 
který by zlepšil život na šestce? Nenechávejte si to pro sebe a zapojte se 
do participativního rozpočtu Nápad pro Šestku IV. Je na něj opět vyčleně-
no pět milionů korun. Z toho tři budou určené na takzvané velké nápady 
s cenou realizace 400 tisíc až jeden milion korun a dva miliony poslouží pro 
menší projekty, které lze udělat za 50 až 400 tisíc korun. 

Pozor na vlastnictví
Jak ukázaly předchozí tři ročníky, největším problémem, který může značně 
prodloužit, nebo i znemožnit realizaci nápadu, je jeho umístění na poze-
mek, který nepatří nebo ho nemá ve správě Praha 6. A nemusí jít jen o sou-
kromé parcely, mnoho veřejných míst na šestce patří třeba hlavnímu měs-
tu, dopravnímu podniku, technické správě komunikací… Tyto instituce se 
pak musejí žádat o souhlas, a to celou realizaci značně zpomaluje. „Proto 
vás prosíme, abyste se při přemýšlení, jak vylepšit veřejný prostor v Praze 6, 
zaměřili na pozemky a majetek, který je ve vlastnictví nebo správě Prahy 6. 
Jinak budeme moci návrh přijmout pouze v případě, že buď navrhovatel, 
nebo městská část obdrží souhlas majitele. Bez něj nelze nápad realizovat,“ 
upozorňuje starosta Ondřej Kolář (TOP 09). 

A jak se dozvíte, komu pozemek, protihluková zeď, zastávky či cokoli jiné-
ho patří? U pozemků to lze zjistit na portálu Institutu Plánování a rozvoje 
https://app.iprpraha.cz/apl/app/majetek/ nebo klikněte na  mapy.cz, kde 
v pravém informačním panelu najdete další odkaz a pod ním přímý vstup 
na katastr nemovitostí, anebo na daný bod klikněte pravým tlačítkem myši 
a poté označte položku Co je zde a přes ni se dostanete opět na katastr, 
kde je uvedený vlastník. U dalšího majetku pak kontaktujete koordinátorku 
projektu na e-mailu hhimmelova@praha6.cz, pomůže vám vlastníka zjistit. 
Do projektu nebudou přijaty nápady, jejichž realizace by vyžadovala napří-
klad změnu územního plánu.

Jak správně podávat své nápady? 
Každé podání musí obsahovat: 
 název návrhu
 ilustrační obrázek
 identifikace navrhovatele a  2 garantů (jméno a  příjmení, rok narození, 
adresa trvalého bydliště, korespondenční adresa, pokud se liší od trvalého 
bydliště, kontaktní e-mail a telefon)
 uvedení lokality, které se návrh týká – návrh může být umístěn maximál-
ně na 5 lokalitách zároveň
 popis návrhu: popis současného stavu a zamýšleného stavu, odůvodnění 
předkládaného návrhu (jaký problém by byl realizací vyřešen, kolika uživa-
telů se týká)
 krátká anotace sloužící především k propagaci na webu a v médiích, tj. 
k získání hlasů potřebných pro realizaci návrhu
 fotodokumentace současného stavu
 očekávanou finanční náročnost, tedy předběžný rozpočet
Návrhy lze podávat jak prostřednictvím on-line formuláře dostupného 
na stránce www.napadprosestku.cz, tak je nově mohou lidé bez přístupu 
k  počítači a  internetu poslat v  papírové podobě na  adresu KMČ Praha 6, 
Čs. armády 23, Praha 6, 160 00 v uzavřené obálce s označením Nápad pro 
Šestku IV – NEOTVÍRAT.

Dostane participativní rozpočet více peněz? 
Na podporu Nápadu pro Šestku jde pět milionů korun, ačkoli se před vyhlá-
šením tohoto ročníku objevily návrhy částku zvýšit. „Navrhl jsem rozpočet 
zdvojnásobit až na deset milionů korun, hlasování jsem ale prohrál. Přijde 
mi to škoda, protože z dosavadních ročníků pochází samé pecky: Letní kino 
u Keplera, Plivátko v Břevnově, komunitní zahrada Libóza, grilovací místa 
na  Ladronce a  Dědině, park Jaroslava Meda, desítky chybějících laviček 
a zkulturnění mnoha zapomenutých zákoutí Prahy 6, ze kterých mají míst-
ní radost,“ říká zastupitel Pavel Weber (Zelení). Že projekt pokračuje v ne-
změněné podobě, vítá i další opoziční strana. „Zároveň bych ale chtěl upo-
zornit, že „tvrzení ‚Praha 6 vyčlenila na nápady celkem pět milionů korun‘, 
není úplně pravdivé. Praha 6 vyčlenila 2,5 milionu a tuto částku dorovnává 
hlavní město Praha,“ dodává zastupitel Miloš Vlach (Piráti). Na výzvu, proč 
nebyla částka projektu navýšená na dvojnásobek, reaguje starosta Ondřej 
Kolář: „Rozpočet na příští rok doplatil na letošní opatření přijatá v souvislos-
ti s pandemií, kvůli nimž nejenže plyne méně peněz do rozpočtu městské 
části, zároveň se také zvýšily výdaje například v souvislosti s pomocí míst-
ním podnikatelům a občanům. Proto jsme se částku rozhodli zatím pone-
chat na původní výši.“

Vylepšete Prahu 6 za  
pět milionů

Harmonogram Nápadu pro Šestku IV
15. listopad až 31. leden – přihlašování a konzultace nápadů 
1. únor až 15. duben – hodnocení nápadů a zpracování  
do podoby projektu
30. duben až 31. květen – hlasování o projektech
15. červen – vyhlášení vítězných nápadů
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PATNÁCT MINUT OD VÍTĚZNÉ-
HO NÁMĚSTÍ, U VLTAVY, KOUSEK 
OD PŘÍRODNÍ PAMÁTKY DOLNÍ 
ŠÁRKA – ČÁST SEDLCE OD KAMÝC-
KÉ ULICE NA JIH NABÍZÍ TÉMĚŘ 
IDEÁLNÍ PODMÍNKY PRO BYDLENÍ. 
PŘESTO JDE ZATÍM O BROWNFIELD 
ZAROSTLÝ VYSOKOU TRÁVOU, NÁ-
LETY, JEN MINIMÁLNĚ VYUŽÍVANÝ. 
TO BY SE ALE MĚLO ZMĚNIT.  

Co brání rychlejšímu rozvoji této lokality nazý-
vané jako Nový Sedlec? „Především to, že území 
Nového Sedlce zasahuje do  třech městských 
částí – Prahy 6, Suchdola a  Lysolají. Pozemky 
zde patří celkem sedmnácti vlastníkům, od  fy-
zických osob, přes developerské společnosti až 
po  státní organizace,“ vysvětluje místostaros-
ta Jakub Stárek (ODS), který má územní rozvoj 
v gesci. Komplikace přinesla i příprava tramvajo-
vé tratě, která zasahuje do území různých vlast-
níků různým způsobem a někde dost nešťastně 
omezuje jejich další využití, tedy výstavbu by-

tových domů. To vše ztěžovalo a  prodlužovalo 
komunikaci, a tím i rozvoj celého tohoto území.

POD SUPERVIZÍ  
HLAVNÍHO MĚSTA

„Proto Praha 6 požádala prvního náměstka pri-
mátora Petra Hlaváčka, aby celou přípravu ko-
ordinoval a zastřešoval jako supervizor,“ dodává 
Jakub Stárek. 
V  březnu letošního roku rozhodla rada hlavní-
ho města o zadání urbanistické studie Nového 
Sedlce, která bude sloužit jako podkladová stu-
die pro změnu územního plánu. Studie počítá 
s  kapacitou maximálně 3500 obyvatel v  řeše-
ném území jižně od  Kamýcké ulice, vymezuje 
tady plochy pro služby, školství, sport, zdravotní 
zařízení a další veřejnou vybavenost, stanovuje 
kapacitu občanské vybavenosti, především škol, 
mateřských škol a sportovišť. Ta bude navržena 
tak, aby sloužila i pro obyvatele na severní stra-
ně od  Kamýcké ulice, kde se předpokládá, že 
by mohlo nově bydlet dalších 1900 obyvatel, 

přičemž zástavba a její kapacity by měly být při-
způsobeny možnostem dopravního napojení 
na Kamýckou ulici. 
 „Představa Prahy 6 se pohybuje maximálně ko-
lem tří tisíc lidí, konečný počet se bude upřesňo-
vat třeba podle toho, jak půjde novou lokalitu 
napojit na stávající komunikace a zda Kamýcká, 
Podbabská a další komunikace v okolí nebudou 
ve  špičce kolabovat a  v  kolonách nezůstanou 
stát stovky aut. To by měla říci plánovaná do-
pravní studie,“ vysvětluje místostarosta Stárek. 

JEDNA ŠKOLA NEMÁ OPORU 
V ZÁKONĚ

Další bod, který je nutné řešit už ve stadiu studie 
tohoto rozvojového území, je kapacita škol. Pů-
vodní úvaha hlavního města preferovala jednu 
velkou pro všechny děti z tohoto území, což se 
ale nedá realizovat. Zřizovatelem škol jsou jed-
notlivé městské části a toto území je rozdělené 
hned mezi tři. „Původně se uvažovalo o vytvoře-
ní takzvané svazkové školy, tato forma je však 

TÉMA VYDÁNÍ

BUDOUCNOST 
LOKALITY NOVÝ 
SEDLEC
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určená spíše pro malé obce, a u nás by fungo-
vala jenom s velkými obtížemi. Školský zákona 
a ostatní předpisy nepřejí tomu, aby dvě měst-
ské části sdílely jednu školu,“ vysvětluje Jakub 
Stárek. Proto studie počítá se vznikem dvou 
základních škol, zřizovatelem jedné bude Pra-
ha 6, druhé Suchdol. Na území Lysolají se plánu-

je pouze stavba mateřské školy. Na pozemcích 
patřících této obci už delší dobu probíhá změna 
územního plánu, ta pracuje s  koeficientem za-
stavěnosti B a C, což jsou větší domy pro rodin-
né bydlení a třeba třípodlažní dvojdomy, jako se 
nacházejí například ve  starém Břevnově. Počet 
nových obyvatel Lysolají a také dětí se tam příliš 

nenavýší a mohou navštěvovat stávající základ-
ní školy. 
V  části Nového Sedlce patřící pod Prahu 6 by 
však mělo najít domov asi patnáct set nových 
obyvatel a z nich může být kolem 120 dětí ško-
lou povinných. Tedy asi čtyři třídy, a  takovou 
kapacitu nemá volnou žádná z  okolních škol. 
Celkem by v  Novém Sedlci měly dvě základní 
školy nabídnout až 750 míst. Kromě lysolajské 
školky se zde plánují další tři, dohromady pro 
dvě stovky dětí. 
Při pohledu na  studii pak zaujme jedna věc – 
nedaleko suchdolské školy se nacházejí dva 
objekty – jeden patří Policii ČR, tím druhým 
je střelnice. „Vlastníkem střelnice i  pozemku 
v  Sedlci je Sportovně střelecký klub Magnum. 
Provozuje zde sportovní činnost více než pade-
sát let, naplánovat obytnou čtvrť do  míst, kde 
je i  střelnice užívaná Policií ČR, je od  hlavního 
města krajně nezodpovědné,“ říká za  vedení 
střeleckého klubu Tomáš Bistřický a pokračuje: 
„Škola ani obytná zástavba zde podle nás být 
nemohou a  netušíme, jak hodlá město garan-
tovat, že nevzniknou stížnosti. Neumíme si ani 
představit, že by někdo postavil dům, nebo do-
konce školu v  blízkosti hned několika střelnic, 
stejně jako v blízkosti skládky nebo čističky od-
padních vod.“ 

TRAMVAJÍ AŽ 
DO SUCHODOLA

Územím Nového Sedlce také povede tramvajo-
vá trať, která propojí Vítězné náměstí se Such-
dolem. Pro Prahu 6 jde o  důležitou stavbu, 
neboť tramvaj nahradí stovky autobusů, které 
v současné době zahlcují dopravu v ulici Jugo-
slávských partyzánů a kolem Vítězného náměs-
tí. Upřesnění stopy, tedy kde přesně povedou 

 Pracovní verze řešení komunikací v Novém Sedlci, vpravo navíc s návrhem možné zástavby

 Mapka vedení tramvajové trati Novým Sedlcem a ponechané výhledy do okolí
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koleje, bylo důležité pro další rozvoj tohoto úze-
mí. Na ni a jednotlivé zastávky budou navazovat 
místní komunikace, bloky domů, školy. „Koneč-
ná trasa tramvaje z roku 2016 je potvrzená a od-
souhlasená všemi dotčenými investory a lze s ní 
v  rámci studie pracovat,“ konstatuje radní pro 
strategický rozvoj Eva Smutná (TOP 09).  
Vytyčení trasy komplikoval fakt, že vedla i přes 
soukromé pozemky a  částečně se střetávala 
s představami vlastníků o využití těchto parcel. 
Nakonec jsou ale i  oni rádi, že je vedení trasy 
známé. „Zhruba od roku dva tisíce nám totiž ně-
kdo co dva roky vyprávěl, co se bude v této části 
Sedlce dít, a  každé dva roky se tyto představy 
lišily. My tak nevěděli, zda se vyplatí investovat 
do  oprav našich skladů, nebo ne,“ říká Kamila 
Hlaváčková z  akciové společnosti Stavomontá-
že, která vlastní pozemky jak jižně, tak severně 
od  Kamýcké ulice. S  trasou souhlasili, ačkoli 
pozemky pod ní nebudou moci užívat. To však 
napraví majetkoprávní vypořádání – směny 
pozemků podle návrhů IPR, aby se příspěvky 
investorů do  veřejné vybavenosti vyrovnaly. 
„Jen budeme mít připomínky k  umístění školy 
u  zastávky na  našem pozemku, měli bychom 
představu, že by se mohla posunout o  několik 
metrů, což by bylo podle našeho názoru výhod-
nější i pro školu a toto místo by bylo atraktivněj-
ší pro komerční využití. Ale pokud to nepůjde, 
tak to nepůjde.  Dobře si uvědomujeme, že stav-
bou tramvajové trati, škol, školek a další občan-
ské vybavenosti se zvýší lukrativnost pozemků 
i nemovitostí, které na nich budou postavené,“ 
dodává Kamila Hlaváčková.

PROPOJENÍ SE STARÝM 
SEDLCEM 

Praha 6 si do zpracování urbanistické studie za-
dala zásadní podmínku, že chce toto území řešit 
– zvlášť s ohledem na dopravu a kapacity škol 
– společně se starým Sedlcem, tedy lokalitou se-

verně od Kamýcké ulice. Je totiž logické, že děti 
z této části budou využívat nejbližší školy, tedy 
ty na  druhé straně Kamýcké v  Novém Sedlci. 
A ostatní využívat zdejší služby, obchody a další 
občanskou vybavenost. Tento záměr podporuje 
i zastupitelka Jana Kabelová (Piráti): „Novou vý-
stavbu nelze posuzovat odděleně jako severní 
a jižní část s předělem ulicí Kamýckou. Je to jed-
na oblast, která bude potřebovat vytvořit struk-
turu občanské vybavenosti. Promyslet, co území 
a  jeho okolí unese, a  zasadit se o  prodloužení 
tramvaje do Sedlce, respektive do Suchdola, je 
práce pro radnici 21. století. Bez těchto kroků 
nelze salámovou metodou povolovat dílčí změ-
ny územního plánu.“
I v lokalitě starého Sedlce se totiž počítá s další 
výstavbou. Pozemky tady vlastní tři developeři, 
přičemž o  změnu územního plánu žádal kaž-
dý samostatně. „V  současné době se však jed-
na změna dostala již do  stadia zahájení řízení 
o vydání změny. Důvodem je, že byla na rozdíl 
od ostatních podána hned na počátku ve zkrá-
ceném procesu, což považuji u  tak složitého 
území minimálně za předčasné,“ konstatuje rad-
ní Eva Smutná.
Řešení území po  částech, nikoli jako celku, se 
nelíbí ani místním obyvatelům, kteří s  další 
výstavbou nesouhlasí a  už proti ní podali ně-
kolik petic. „Pokládáme za  protiprávní, že pro 
projednávání změny územního plánu je území 
rozděleno na několik částí, které jsou řešeny izo-
lovaně, jednotlivé dílčí změny územních plánů 
zasahují pouze na tato oddělená území. Nejsou 
tak komplexně posouzeny vlivy na životní pro-
středí, hluk, vyřešena doprava pro celou loka-
litu, veřejná vybavenost, infrastruktura, zeleň,“ 
vytýkají současnému procesu v jedné z petic. 
Vadí také to, že Praha 6 i hlavní město podpo-
rují rozvoj v Sedlci bez ohledu na další masivní 
výstavbu ve Středočeském kraji, která do Prahy 
přivede tisíce nových obyvatel – a  tedy i  aut. 
„To se ještě zhorší dokončením okruhu kolem 
Prahy, kdy dle dopravního modelu od firmy AF 

Ve  středu 25. listopadu představili zá-
stupci Institutu plánování a  rozvoje ur-
banistickou studii na Nový Sedlec členům 
strategické komise Prahy 6. Ti k  ní měli 
desítky dotazů a připomínek – nejčastěji 
se opakovaly ty na řešení a kapacitu do-
pravy, míru zastavěnosti a  výšku domů, 
řešení občanské vybavenosti, umístění 
škol a  školek, propojení Nového a  staré-
ho Sedlce. „Proto jsme se s IPRem dohod-
li, že se uskuteční v  nejbližší době další 
setkání, kde nám představí aktuální vari-
antu studie se zanesenými připomínkami 
dalších účastníků. Já osobně jsem velice 
ráda za příslib, že na území Prahy 6 bude 
 studie řešit dohromady jak část jižně  
do Kamýcké ulice, tak i severní část Sedl-
ce, kde se také plánuje další výstavba 
a  zdejší obyvatelé budou využívat in-
frastrukturu v  Novém Sedlci,“ říká radní  
Eva Smutná.

City Plan z roku 2017 dojde v roce 2040 k navý-
šení intenzity dopravy v  ulici Kamýcká o  třeti-
nu. A  to bez Nového Sedlce, se kterým model 
nepočítal. Tento problém se tramvajovou tratí 
nevyřeší. Úzké hrdlo láhve v podobě maximální 
propustnosti ulice Podbabská je na svém limitu 
již dnes, ale nikdo to neřeší. Jen dál slepě zahuš-
ťujeme metropoli,“ dodává k  postoji místních 
obyvatel Sedlce zastupitel Jaroslav Holý (ANO). 

JASNĚJI BUDE ZA DVA ROKY 
Institut plánování a  rozvoje v  současnosti při-
pravuje územní studii, která bude sloužit jako 
podklad pro změnu územního plánu. Podle vy-
jádření současného vedení magistrátu je cílem 
hlavního města, aby změna územního plánu 
proběhla do  konce tohoto volebního období, 
tedy podzimu roku 2022.

Návrh výškové úrovně domů v části Nového Sedlce
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PAVEL WEBER/ZELENÍ
Na  pomezí Prahy 6, Such-
dola a  Lysolají má vyrůst 
zcela nová rezidenční čtvrť. 
Máme šanci, aby zde vznikla 
zástavba pro jednadvacá-
té století, taková, na  jakou 
se jezdíme dívat například 

do  Vídně. Výstavba, která nepočítá jen s  byd-
lením, ale také s místem pro školství, zdravot-
nictví a  další nezbytnou občanskou vybave-
ností. Město krátkých vzdáleností, ve kterém je 
radost pohybovat se pěšky. Máme také šanci, 
aby nová čtvrť byla přínosem i pro Starý Sedlec 
a  další současné obyvatele okolí. Povede se? 
Rizika jsou bohužel velká. Praha 6 především 
odmítá řešit území na jih od Kamýcké a na se-
ver od ní jako jeden celek. Velkým nebezpečím 
je, že v severním areálu bude chybět občanská 
vybavenost, protože zde paralelně probíhá ně-
kolik změn územního plánu. Stále také čekáme 
na  dopravní studii, kterou nelze pro zdar ce-
lého projektu opomenout. Navíc je třeba, aby 
hned tři městské části postupovaly ruku v ruce, 
a ani to bohužel nebývá obvyklé. 

VÁCLAV KOŽENÝ/ODS
Rozvoj Nového Sedlce se 
diskutuje již více než 10 let. 
Předmětem diskuse nejsou 
ani tak výšky domů, nebo 
urbanistický koncept, ale ze-
jména to zda a kdy už přijde 
na  Suchdol tramvaj. Území 

je složité hned z několika úhlů pohledu. Je zde 
více než 10 větších vlastníků pozemků, kteří 
mají zájem na  rozvoji území a  každý má jinou 
představu. Pozemky potenciálních investorů 
přetíná plánovaná trasa tramvaje. Současně 
se jedná o  území, kde se potkávají hranice tří 
městských částí. Za mne je jednoznačně třeba, 
aby byla vyřešena veřejná vybavenost, zejména 
školství jak pro Sedlec, tak i pro Suchdol. Musí 
být jednoznačně zodpovězena otázka, jak bude 
nová čtvrť napojena dopravně a  zda to ulice 
Kamýcká unese či nikoliv. Tyto otázky by mělo 
co nejdříve zodpovědět Hlavní město Praha, 
které celou záležitost koordinuje a  jako hlavní 
prioritu si udržet tramvaj, která pomůže obyva-
telům Suchdola, studentům České zemědělské 
univerzity, ale také Praze 6 a přetíženým Jugo-
slávským partyzánům.

JANA KABELOVÁ/PIRÁTI  
V  plánované nové výstavbě 
v  Sedlci bude bydlet 5  000 
lidí. V  obcích této velikosti 
se očekává, že v  místě byd-
liště lidé najdou MŠ, ZŠ, or-
dinace, domov pro seniory, 
poštu atd. V Sedlci ale platný 

územní plán plochy pro občanskou vybavenost 
nevymezuje. Radnice se bude muset vypořádat 
minimálně s tím, kam dát školku a ZŠ. Osvícené 
vedení obce by se z této nezáviděníhodné situ-
ace dostalo pořízením regulačních plánů. Jedná 
se o  podrobnější plánovací dokumentaci, která 
potřebné občanské stavby do  území osadí. Zá-
roveň chybí komplexní studie celé oblasti včetně 
posouzení dopravy. Výstavba po obou stranách 
Kamýcké ulice se napojuje na  nedostatečnou 
kapacitu silniční sítě, ulice od Podbaby po Hrad-
čanskou budou přetíženy ještě více, než je tomu 
dnes. Je tak i v zájmu současných obyvatel Prahy 
6, aby nově postavená lokalita poskytla svým ob-
čanům dostatečné zázemí a občanskou vybave-
nost. Přinese jim to možnost trávení volného času 
nebo třeba i zaměstnání bez nutnosti dojíždění. 
Ani město krátkých vzdáleností se neobejde bez 
veřejné dopravy. Prodloužení tramvaje z Podba-
by přes Sedlec do Suchdola je tedy nezbytné.

JAROSLAV HOLÝ/ANO
Tato lokalita byla dlouhá 
léta opomíjena a je to škoda. 
Bezprostřední blízkost cent-
ra i  nádherné prostředí činí 
z Nového Sedlce kvalitní re-
zidentní prostor. Musíme ale 
respektovat ráz lokality i do-

pady případné výstavby na kvalitu života míst-
ních obyvatel. A zde se rýsují první velká rizika, 
v  čele s  dopadem na  dopravní obslužnost. Je 
naivní si myslet, že přidáním tramvajového těle-
sa se vyřeší aktuální dopravní problémy – zvláš-
tě, pokud v lokalitě přibydou vyšší tisíce lidí. Ne 
každý nasedne na  tramvaj. Malebná lokalita 
v Praze 6 se tak stane pastí, ze které se nebude 
dát dostat do samotného města. Navíc další ti-
síce obyvatel přibývají ve spádových lokalitách 
od Roztok a Suchdola. Za mě stavět ano, ale až 
po vyřešení dopravy, která je již nyní každý den 
za hranicí únosnosti. A toto ohlídat by měla být 
role našich radních.

ONDŘEJ KAMENICKÝ/
STAN
Nový Sedlec je urbanisticky 
svůdná lokalita. Má výhledy 
na  údolí Vltavy, je dostupný 
z Dejvic a má blízkou návaz-
nost na městský organismus. 
Zásadní otázka dnes zní, zda 

se město má rozrůstat a zda chceme časem při-
pojovat Suchdol s ČZU k městu. Pokud ano, do-
pravní napojení tramvají namísto provizorních 
autobusů a  přemíře automobilové dopravy je 
logickým krokem. A pokud přemýšlíme o Šárec-
kém údolí jako o venkovské oáze, pak napojení 
Bubeneč-Suchdol vede přes Nový Sedlec. Úze-
mí na jih od Kamýcké tak může zůstat územím 
střelnice, skládek a  několika domků, anebo je 
možné pokusit se vymyslet způsob, jak mu do-
volit stát se městem. Meandr navrhovaného 
stoupání tramvaje by tomu nahrával. Tuto ruka-
vici zvedl nyní IPR, kde vzniká urbanistická stu-
die. Území Nového Sedlce má jistě citlivé body: 
zdálky viditelnou horní hranu Podbabských 
skal, stávající policejní budovy a  střelnici koli-
dující s  obytnými záměry, hranu do  Šáreckého 
údolí, nebo vlastní občanské stavby, zejména 
školy. Buďme zvědavi.

Jak by se v budoucnu mělo rozvíjet území Nový Sedlec?

EVA SMUTNÁ /TOP 09 
Má-li vzniknout kvalitní 
městská čtvrť, považuji ko-
ordinaci současně projed-
návaných změn územního 
plánu v dotčené lokalitě no-
vého i starého Sedlce, v jed-
né územní studii, za nezbyt-

né. Tato studie doloží pro předpokládaný počet 
obyvatel v této čtvrti nutný rozsah veřejné a ob-
čanské vybavenosti, především mateřských 
a základních škol, ale rovněž i budoucí urbanis-
ticko-architektonický výraz, včetně společných, 
jednotných regulačních zásad.  Za stejně důleži-
té považuji zpracování dvoustupňové dopravní 
studie, která zahrne nejen vlastní lokalitu, ale 
rovněž dopravní zátěž z  obcí ve  středočeském 
kraji, které se masivně rozvíjejí a trvale tak ovliv-
ňují nejen pohodu bydlení na Prahy 6, ale i mož-
nosti rozvoje v území Sedlce.  Námi požadované 
zmírnění této dopravní zátěže, např. dobudo-
váním silničního okruhu kolem Prahy či formou 
světelných závor, zatím nebylo akceptováno. 
Tím trvale dochází ke zhoršení života a omezo-
vání práv jak místních obyvatel, tak i  investorů 
v celé lokalitě Sedlce.  
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PRAHA 6 SE ŘADÍ NA ČTVRTÉ  
MÍSTO ZE VŠECH MĚSTSKÝCH  
ČÁSTÍ CO DO ZASTOUPENÍ CIZIN- 
CŮ, TVOŘÍ 7,47 PROCENTA ZE 
VŠECH OBYVATEL. JEJICH DĚTI 
NAVŠTĚVUJÍ MÍSTNÍ ŠKOLY A ŠKOL-
KY A PEDAGOGOVÉ TAK MUSEJÍ 
ZVLÁDNOUT SPECIFIKA VÝUKY  
DĚTÍ S ODLIŠNÝM MATEŘSKÝM 
JAZYKEM. 

Náročnost vzdělávání dětí cizinců se projevuje 
i  v  současné distanční výuce, ta je obtížnější, 
protože jazyková bariéra rodičům neumožňu-
je dětem pomáhat. Vedení škol i městské části 
se proto snaží pedagogy maximálně podpořit, 
a proto v rámci projektu Místní akční plán vzdě-
lávání MČ Praha 6 – II, tedy MAP II, podpořené-
ho z operačního programu Výzkum, vývoj vzdě-
lávání, proběhlo a proběhne několik seminářů 
na toto téma. 

Pracovní skupina projektu MAP II, která se za-
měřuje na  téma rovných příležitostí, vyzvala 
ke spolupráci organizaci InBáze, která se touto 
problematikou zabývá, a  požádala ji, aby pro 
učitele připravila praktické semináře zaměřené 
na  práci s  dětmi s  odlišným mateřským jazy-
kem. Učitelé si na  konkrétních ukázkách výu-
ky češtiny zrekapitulovali principy a  specifika 
výuky češtiny jako druhého jazyka a  přiblížili 
si formy práce pedagoga a  asistenta pedago-
ga ve třídě, do níž jsou inkludovány děti s od-
lišným mateřským jazykem. Cílem je ukázat 
učitelům různé způsoby práce a podpořit tyto 
děti v jejich adaptaci na školní prostředí a život 
v naší zemi.  Seminářů se zúčastnilo několik de-
sítek pedagogů.

Jak učit děti s odlišným  
mateřským jazykem?

ŠKOLÁCI Z PRAHY 6 VYTVOŘILI 
A POSLALI VÍCE NEŽ 500 VÁNOČ-
NÍCH POZDRAVŮ VOJÁKŮM NA ZA-
HRANIČNÍ MISI DO MALI.  
„Vojáci jsou během zahraničních operací daleko 
od rodiny a přátel. To si uvědomují hlavně v ob-
dobí svátků. Pozornost a  zájem nejen rodiny, 

ale i  jiných, velmi vítají. Přáníčka, která za nimi 
teď odletí, jsou nádherná, plná vzkazů dětí, pro 
které jsou hrdiny,“ řekla brig. gen. Lenka Šmer-
dová z Generálního štábu Armády ČR, která vá-
noční pozdravy převzala od  radní pro školství 
Marie Kubíkové (ODS). Právě ta u příležitosti při-
pomínky Dne veteránů navrhla školám vytvořit 

přání pro vojáky na misích. „Šlo o dobrovolnou 
aktivitu v  rámci výtvarné výchovy v době, kdy 
byly školy zavřené. Bylo pro nás milým překva-
pením, kolik nádherných, pečlivě vyrobených 
přání, se spoustou dojemných vzkazů a upřím-
ných přání, se nám na radnici sešlo a my je moh-
li předat dál,“ řekla radní s  tím, že do projektu 
se zapojily různě staří školáci téměř ze všech 
šestkových škol. 
Děti se díky projektu seznámily s tím, že i čeští 
vojáci jsou nasazováni do oblastí, kde jde o život 
a zaslouží si naši pozornost a poděkování. Přání 
tak aktuálně míří na mise do Mali a na začátku 
prosince odletí další do Afghánistánu. Ta, která 
do  zahraničí nestihnou odletět, udělají radost 
válečným veteránům v  domovech nebo vojá-
kům, kteří nyní pomáhají v nemocnicích a soci-
álních službách v boji s koronavirem.

Milý vojáku, posílám šupinku pro štěstí…

Energie 
z Hanspaulky 
V základní škole Hanspaulka vznikl 
unikátní projekt Energie z Hanspaulky 
na podporu všech, pro něž není současná 
situace právě lehká. 
Projekt bude rozdělen do  několika vln. Během 
té první odešly doma pečené dobroty, čokolá-
dy, sladkosti a další dárky zdravotníkům do FN 
Motol. Druhá vlna slouží k  podpoře seniorů, 
dlouhodobě nemocných a  těch, kteří jim po-
máhají a  v  této nelehké době pracují naplno. 
Dobroty, dárky, ale i vzkazy můžete donést před 
hlavní vchod ZŠ Hanspaulka ve  středu 2. pro-
since od 15 do 16 hodin. Případné dotazy, své 
tipy a nápady posílejte na e-mail michal.tacik@
zshanspaulka.cz. 

Brig. gen. Lenka 
Šmerdová a Marie 

Kubíková
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VÁNOČNÍ ATMOSFÉRA V ZAŘÍ-
ZENÍCH PRO SENIORY V PRAZE 6  
POZVOLNA ZAČÍNÁ. DÍKY DĚTEM 
Z ŠESTKOVÝCH MATEŘSKÝCH ŠKOL, 
KTERÉ PRO BABIČKY A DĚDEČKY 
V LDN A SENIORSKÝCH DOMOVECH 
NAZDOBILY VÁNOČNÍ STROMEČKY.  

„Děti jsou letos ochuzené o řadu předvánočních 
aktivit a k nim patří také návštěvy domovů seni-
orů, společné vyrábění přáníček, pečení perníč-
ků nebo zpívání koled. Současně jsme v kontak-
tu s  vedením všech sociálních zařízení v  Praze 
6 a víme, že personál neví, co dřív. Proto vznikl 

tento úžasný projekt. Děti ve školkách vyráběly 
ozdoby, nazdobily stromečky, a  my je do  do-
movů rozvezeme,“ říká radní pro školství Marie 
Kubíková, (ODS) která projekt zaštítila a osobně 
všechny stromečky předala. Poděkování patří 
zahradnickému centru Chládek, které stromky 
k nazdobení Praze 6 darovalo.
Iniciátorem celého nápadu byla mateřská škola 
v  Liboci, která svůj stromek zdobila pro neda-
leký dům s  pečovatelskou službou. Zapojily se 
také MŠ Čínská, Červený Vrch, Sbíhavá, Vokovic-
ká, E. Destinnové a waldorfská školka. Všechny 
stromečky jsou nazdobené originálními, dětmi 
vyráběnými ozdobami. Školky často nezůsta-

ly jen u  zdobení a  do  domovů poslaly dopisy, 
obrázky nebo perníčková přáníčka. Stromky už 
ode dneška dělají radost v  Domově sv. K. Bo-
romejského, v  domě seniorů Elišky Purkyňové, 
v DPS Šlejnická, LDN Chittussiho, ale také třeba 
v  Azylovém domě pro muže K  srdci klíč nebo 
v Domově sv. Rodiny. 

Děti zdobily stromky pro seniory 

Stromky putovaly do domova 
sv. K. Boromejsého

i do Domu 
seniorů Elišky 

Purkyňové

Předávání v Domově  sv. Rodiny

Stromky zdobily i děti z MŠ Vokovická
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STÉ NAROZENINY, PŘESNĚJI ŘEČE-
NO VYŘEZANINY, OSLAVIL V LETOŠ-
NÍM ROCE JOSEF SPEJBL – LOUTKA, 
KTEROU CHTĚL ZA TAŤULDU V DĚT-
SKÉM VĚKU SNAD KAŽDÝ.

Velkolepé oslavy překazila pandemie covidu-19 
a  s  ní spojená protiepidemická opatření, která 
na velkou část roku uzavřela i divadla. Přesto se 
jubilant dočkal výjimečného dokumentu Neo-
byčejný život pana Spejbla, který měl mít sice 
původně premiéru v kině Lucerna, ta musela být 
zrušena, ale lidé ho mohli zhlédnout začátkem 
listopadu v  České televizi. K  narozeninám také 
dostal album na  vinylu Ať žije Spejbl a  dárků 
přicházelo mnohem více. Jubilant Josef Spejbl 
si to zaslouží, jeho život byl pestrý, jak dokládá 
těchto deset věcí, které jste o něm asi nevěděli. 

1. Josef Spejbl bohémem
V  rozpuku svých let proháněl Spejbl každou 
sukni a věnoval se radovánkám. Důkazem toho 
je nejen jeho syn Hurvínek (jeho matka zůstala 
zřejmě díky svému pohnutému původu navždy 
v anonymitě), ale i pejsek Žeryk! Ten se stal sou-
částí rodiny tehdy, když se panu Spejblovi zase 

jednou zapálila lýtka – naštěstí šlo o představení 
pro dospělé! Hurvínek s Máničkou se ho pokou-
šeli přemluvit k  návratu domů, to se podařilo, 
až když ženě jeho snů vyzradili „tatího“ zálibu 
v radovánkách a fakt, že je insolventní. Tato in-
formace dámu porazila a na prahu svého bytu 
upadla do  mdlob. Když děti odchází, vybíhá 

za nimi psík, který je již nikdy neopustí. Ano, byl 
to Žeryk a krádeží by to určitě nikdo nenazval…

2. V šesti letech otcem 
Přesné datum, kdy vstoupil Spejbl poprvé 
na  scénu, nebylo zaznamenáno. Jisté je, že se 
zrodil z přání Josefa Skupy, který toužil hrát mo-
derní, současné divadlo. U části souboru vyzná-
vající tradiční loutkářství nenalezl Spejbl příliš 
pochopení. Tak podivnou loutku do té doby ni-
kdo neviděl, proto byl po představení dokonce 
odvěšován stranou od svých dřevěných kolegů. 
Naštěstí u  publika se setkal s  vřelým přijetím. 
Jako cvičenec na hrazdě – jak se publiku před-
stavil – si ale nemohl vystačit dlouho. Bylo třeba 
najít Spejblovi vhodného jevištního partnera. 
Jako první komentoval Spejblovy jevištní poku-
sy Kašpárek, a řekne-li se, že ironicky, je to ještě 
nadsázka. Kašpárek byl navíc postavou pohád-
kovou a Spejbl současnou a moc si nesedli, stej-
ně jako se Švejkem. A  tak přesto, že Spejblovo 
otcovství bylo poněkud brzké – Hurvínka povil 
již ve  svých šesti letech – byl pro něj příchod 
„Spejblátka“ záchranou. V Hurvínkovi našel rov-
nocenného partnera a  jejich společný dialog 
trvá již 94 let.

Spejblovy 
začátky

10 věcí, které jste o Josefu Spejblovi 
(zatím) nevěděli
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Spejbl, Hurvínek a jejich vodiči 

3. Dvě postavy, jeden interpret
Někdy se lidé pozastavují nad tím, že Hurvínka 
a  Spejbla mluví vždy jeden herec. Tato tradice 
sahá až k jejich prvnímu interpretovi Josefu Sku-
povi, který jim vdechl život, a je jedním z nepsa-
ných pravidel interpretace těchto postav. Platí 
stejně tak i  pro Máničku a  paní Kateřinu, které 
mluví rovněž vždy jedna interpretka. 

4. Jirka a Tonda 
Asi byste nečekali, že by někdo, kdo se jmenuje 
Spejbl a Hurvínek, mohl mít přezdívku! V jejich 
případě jsou v kontrastu s jejich jmény navíc po-
někud fádní. Především řezbáři a někdy i vodiči 
říkají panu Spejblovi důvěrně Tonda a  Hurvín-
kovi Jirka. 

5. Kde dlouhé vedení nevadí
Pro děti hraje divadlo S+H hry v  takzvaném 
kukátku. Konstrukce, kde stojí vodiči a  vodí 
loutky, je zcela vykryta okýnkem a  také kulisa-
mi, děti tak vidí pouze loutky a  děj na  scéně. 
Protože je konstrukce poměrně vysoká a vodiči 
na  ni stoupají po  schůdcích, i  nitě loutek jsou 

poměrně dlouhé 1,8 až 2 metry. U loutek, které 
si vodiči sami vedou a vyjdou s nimi před diváky, 
jsou nitě podle toho, jestli vedou od patičky, či 
od hlavy, dlouhé od třiceti centimetrů do jedno-
ho metru.

6. Je to těžká práce 
Chcete-li si udělat představu o  tom, jakou ná-
mahu musí vodič marionety vynaložit během 
představení, sežeňte si dvoukilogramové záva-
ží, uvažte ho na provázek, mírně se předkloňte 
a  zkuste ho půl hodiny držet těsně nad zemí. 
Aby byl dojem úplný, přimyslete si, že taková 
marioneta visí přibližně na šesti, osmi i více ni-
tích, s nimiž je třeba zacházet tak jemně a přes-
ně, aby divák přijímal oživení mrtvé hmoty niko-
liv jako zázrak, ale jako samozřejmost. 

7. Spejbl světoběžníkem 
Spejbl se synem Hurvínkem si doposud za-
hráli ve  22 jazycích a  vystoupili ve  34 zemích 
na  čtyřech kontinentech. Svá představení hráli 
německy, anglicky, francouzsky, japonsky, čín-
sky, vietnamsky, arabsky, španělsky, švédsky, 
dánsky a třeba i slovensky! 

8. S Voskovcem a Werichem
„Je Voskovec a Werich ze dřeva? Ještě není, ale 
bude.“ Přesně tato věta se objevila podle pro-
gramové brožury Spejbla a  Hurvínka v  prvním 
čísle nového divadelního časopisu „Vest Pocket 
Revue“. Psal se rok 1929 a  novou divadelní se-
zonu se chystalo Osvobozené divadlo zahájit 
na velké scéně divadla U Nováků ve Vodičkově 
ulici. V+W se dohodli na  spolupráci s  Josefem 
Skupou a  mělo jít o  jejich loutkovou prvotinu. 
Své dřevěné dvojníky měli hovořit a  zpívat, 
spolu se Skupou, hrajícím Spejbla s Hurvínkem, 
z loutkovodičské lávky. Počítalo se s tím, že Jaro-
slav Ježek složí i novou hudbu. Právě tento ho-
dinový pořad měl být spojen s filmem a měl se 
hrát nonstop od 14 do 18 hodin. Bohužel z něj 
nakonec sešlo. Důvodem bylo tehdejší nařízení, 
podle kterého se loutkové divadlo nepokládalo 

za umění, nýbrž za atrakci. Skupa byl vybavený 
licenční knížkou, která řadila loutkovou produk-
ci mezi houpačky a kolotoče. Nechybělo v ní ani 
poučení, aby se před úřady nechoval dotěrně, 
a  přikládal k  ní i  osvědčení o  bezinfekčnosti. 
V souboru se dokonce tradovalo, jak byl Skupa 
při návštěvě jakéhosi městečka vyzván, aby se 
dostavil na  obecní úřad a  sdělil počet dravých 
zvířat, která s sebou vozí, a počet míst, která má 
jeho stan. Nakonec však Skupa získal od minis-
terstva osvědčení, že je jeho divadlo umělecky 
na  výši a  zmíněné dávce nepodléhá. K  tomu 
však došlo příliš pozdě. Voskovec a  Werich 
vzhledem k  vysokým dávkám, které by museli 
odvádět, od spolupráce upustili. 

9. Spejbl a Karel Velebný
S  Divadlem Spejbla a  Hurvínka jsou spojeny 
také začátky jedné z nejvýznamnějších českých 
moderních jazzových kapel, jejíž členové dosáh-
li světové proslulosti, a sice S+H Q. Tuto kapelu 
zakládal multiinstrumentalista, později herec 
a  hudební pedagog Karel Velebný, který pod 
pseudonymem Evžen Hedvábný stál i  u  zrodu 
Divadla Járy Cimrmana. Člověk s  jedinečným 
smyslem pro humor založil spolu s barytonsaxo-
fonistou, flétnistou, aranžérem a skladatelem Ja-
nem Konopáskem v roce 1961 Spejbl Hurvínek 
kvartet, někdy i  kvintet, příležitostně dokonce 
trio, pojmenovaný podle místa svého prvního 
působiště . Dalšími členy kapely byli Milan Pilar, 
Jiří Mráz, Milan Máder. Kapela naživo doprová-
zela představení – Spejblovo Zmatiné (1962) 
a  Amorosiáda (1966). Originální, autorskou 
hudbou Karla Velebného se pak mohla pyšnit 
představení: Hurvínkovi k  narozeninám (1965), 
Mnoho Spejblova povyku pro nic (1972), tento-
krát byla hudba pouštěna ze záznamu. 

10. Na loutku mi nesahej 
Je to již mnohokrát potvrzený fakt, ale nejen vo-
dič Spejbla pozná, když mu někdo sahá na lout-
ku a hraje s ní. Tak to prostě je! A běda tomu, kdo 
instrument nevhodně rozladí!

Josef 
Skupa

Miloš 
Kirschner

Martin 
Klásek

Ondřej 
Lážnovský

Ze hry V Praze je 
blaze (1982)
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SOCIÁLNÍ PROJEKTY

VÁNOČNÍ BAZÁÁÁREK POŘÁDANÝ 
NADAČNÍM FONDEM ŠESTÝ SMY-
SL VE SPOLUPRÁCI S MĚSTSKOU 
ČÁSTÍ PRAHY 6 SE LETOS SICE NE-
USKUTEČNÍ, ALE PŘESTO MŮŽETE 
BÝT ŠTĚDŘÍ A POMOCI LUBOŠOVI 
A JEHO MAMINCE V JEJICH NE-
SNADNÉ SITUACI.
Osmý ročník tradičního Vánočního Bazááár-
ku byl sice kvůli pandemii covid-19 zrušený, 
přesto se pořadatelé snaží pomáhat potřebným 
v  Praze 6. Pokud jen trošku můžete, podpořte 
s  nimi Luboše, který to nemá v  životě vůbec 
 jednoduché.

Kdo je Luboš? 
Luboš V. je šestadvacetiletý kluk z Prahy 6, který 
se narodil po velmi komplikovaném porodu a je 

těžce postižený – mozková obrna, kvadruparé-
za, má velké bolestivé křeče a epilepsii. Necho-
dí, nesedí, nemluví a  je úplně ležící, odkázaný 
na celodenní péči. Před šesti lety přestal úplně 
jíst a  byla mu voperována sonda přímo do  ža-
ludku (PEG). Když zrovna Luboše nic nebolí, je to 
veselý kluk se smyslem pro humor. Sice nemluví, 
ale s maminkou a milovaným starším bratrem se 
dorozumívá pomocí fotek a obrázků. Maminka 
je na péči o Luboše sama a věnuje mu veškerý 
čas. Vozí ho na pár hodin denně do denního sta-
cionáře Paprsek – Středisko DAR v Praze 6, kde 
s péčí o něj skvěle pomáhají. Nicméně momen-
tálně v  důsledku koronavirových opatření tam 
nedojíždí. Maminka dodává, že ji život s Lubo-
šem naučil trpělivosti a hlavně pokoře, protože 
děti s postižením mají jeden velký dar, a to obje-
vit v každém z nás to nejlepší. 

Jak a čím můžete pomoci? 
Luboš potřebuje velké množství zdravotních 
pomůcek, jako například kanyly na  odsávání 
dýchacích cest, gázy, podložky, náplasti, a pře-
devším i  pomoc asistenta. Přispět mu můžete 
na  transparentní účet Nadačního fondu Šestý 
smysl, který má zřízenou veřejnou sbírku pod  
č. j.: S-MHMP/1241484/2013 a můžete tak u Lu-
boše v domácnosti zpříjemnit Vánoce a ulehčit 
mu i v těchto těžkých časech.

Pomozte Lubošovi spolu  
s NF Šestý smysl 

Příspěvek zasílejte na transparentní účet 
č. 107-5920070207/0100 s poznámkou 
Luboš nebo var. symbolem 2020. 

Bližší info o činnosti Nadačního fondu Šestý 
smysl na www.nfsestysmysl.cz

Krásné 80. narozeniny oslavila  
9. listopadu Jiřina Jarůšková  
ze Střešovic, kde bydlí už  
pětačtyřicet let. Hodně zdraví  
a štěstí jí přeje rodina  
a připojuje se i redakce  
Šestky. 

Zpívání v Liboci 
Osamělost je zvlášť pro seniory skoro 
stejně nebezpečná jako nakažení 
koronavirem samotným. 
Odborníci upozorňují zejména na jejich psychic-
ké strádání, když přicházejí o kontakt se světem. 
O to důležitější jsou nyní aktivity propojující ma-
teřské školy s domovy seniorů a domy s pečova-
telskou službou. Platí to i pro podzimní tvoření, 
které nyní probíhá mezi školkou Libocká a  do-
mem s pečovatelskou službou v Liboci alespoň 
na dálku. Proto přišly děti seniorům zazpívat pod 
okna. Písničky si babičky a  dědečkové zazpíva-
li s nimi z oken svých bytů a bylo poznat, že je 
opravdu potěšily. 
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VZDĚLÁNÍ A MÍSTO, KDE BYDLÍ – 
TYTO DVĚ VĚCI POVAŽUJE PRO 
ŽIVOT ZA DŮLEŽITĚJŠÍ NEŽ TO, CO 
PIJE, JÍ, NEBO KAM JEZDÍ NA DO-
VOLENOU. „DÍKY ŠKODOVCE JSEM 
SI MOHL VYBRAT, KDE BUDU ŽÍT. 
PROŠLI JSME S MANŽELKOU CELOU 
PRAHU A ROZHODLI SE PRO ŠEST-
KU,“ ŘÍKÁ VICEPREZIDENT SVAZU 
PRŮMYSLU A DOPRAVY RADEK 
ŠPICAR. 

Pokud byste měl jedním slovem charakteri-
zovat letošní rok, jaké by to bylo? 
Nejistota. Letošní rok je pro mě symbolem doby, 
ve které žijeme. 

Je to doba velmi nejistá, proměnlivá a vyžaduje 
od  nás všech obrovskou míru flexibility a  při-
způsobivosti. 
Podle čínského kalendáře je rok 2020 rokem kry-
sy, tedy zvířete, které podle Číňanů dokáže najít 
cestu z nesnází a přizpůsobit se novým podmín-
kám. Celkem se trefili, asi věděli, co  přijde… 

Myslíte si tedy, že se na konci pandemie bu-
deme muset přizpůsobit jinému životu, než 
na jaký jsme byli zvyklí? 
Žádná apokalypsa nenastane, zvládneme to. 
Jak v  České republice, tak ve  světě. Ale nový 
normál bude jiný. Už se nevrátíme do  světa, 
který tu byl dřív. To ale neznamená, že ten, co 
nás čeká, bude horší. Jsme zemí Josefa Schum-

petera a jeho „kreativní destrukce“. Je to přesně 
ten moment, který můžeme využít k tomu, aby 
něco starého, horšího zaniklo a uvolnilo to cestu 
něčemu novému, lepšímu.  

A  převládnou pozitiva? Poznáme to i  v  kaž-
dodenním životě? 
Já věřím, že ano. Konkrétní příklad. Čeští za-
městnavatelé byli vždy hodně konzervativní, co 
se týká alternativních pracovních úvazků, tedy 
home officů, nebo využívání sdílených míst. 
Měli pocit, že koho nevidí za prosklenými dveř-
mi kanceláře, ten nepracuje. Tahle mentalita se 
teď mění a  zaměstnavatelé vidí, že není nutné 
držet zaměstnance v kancelářích. Je to důležité 
i pro města a městské části. Lidé pracující z do-
mova nemusí každý den jezdit do práce a z prá-
ce. Snižuje to počet aut v ulicích. 
Na  druhou stranu není úplně na  místě očeká-
vat, že se teď všichni přesuneme na  home of-
ficy. Jsme silně průmyslovou zemí a  pracovat 
na  výrobní lince z  domova je dost složité. Ale 
jsem stoprocentně přesvědčený, že využívání 
alternativních úvazků bude častější než před 
pandemií.  

Může mít pandemie pozitivní vliv i na ekono-
miku? Stále se hovoří spíš o negativech. 
Jako člověk, který ví, co obnáší založit vlastní fir-
mu a udržet ji na trhu, je mi strašně líto každé 
firmy a pracovního místa, které kvůli pandemii 
zanikne. Ona ale přinese z  dlouhodobého po-
hledu i mnoho pozitivního. 
Naše ekonomika má před sebou obrovskou výz-
vu, a tou je její nutná modernizace. Potřebujeme 
úspěšně projít „čtvrtou průmyslovou revolucí“. 
Náš průmysl se musí intenzivně automatizovat, 
digitalizovat a robotizovat. To jsou procesy, které 
jsme nastartovali už před pandemií, ale postu-
povaly dost pomalu. Pandemie vše urychlila. 
Zatraktivnila i využití nových technologií jako 3D 
tisk, virtuální realitu, umělou inteligenci a  stro-
jové učení. Jejich využití nám pomůže s růstem 
produktivity, kterou potřebujeme zvýšit, aby 
mohly firmy zvyšovat platy. Máme je stále o dost 
nižší než v západní Evropě, což považuji za velký 
problém a  možnou hrozbu pro stabilitu a  sou-
držnost naší společnosti do budoucna. 

Když jsme u těch e-oborů, jak si stojí náš e-
-Government?
V  tomhle je bohužel obrovský rozdíl mezi pri-
vátním a  veřejným sektorem. Ten první ušel 
za posledních třicet let obrovský kus cesty a  je 
v  mnoha ohledech v  mezinárodním měřítku 
plně konkurenceschopný. Ten veřejný ale výraz-
ně pokulhává. Když se podíváte na  hodnocení 
České republiky od OECD, Světové banky nebo 
Evropské komise, všichni říkají, dělejte něco 
s  tou obrovskou propastí mezi privátním a ve-
řejným sektorem. Ten první táhne zemi nahoru, 
druhý dolů.

MÍSTO, KDE BYDLÍM, 
JE PRO MĚ HODNĚ 
DŮLEŽITÉ

Radek Špicar: 
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Zastáváte pozici viceprezidenta Svazu prů-
myslu a dopravy. Co to obnáší? 
Je to neplacená funkce volená zástupci čes-
kého průmyslu. Česká republika je evropskou 
průmyslovou supervelmocí už od dob Rakous-
ka-Uherska. Průmysl představuje přes třicet 
procent našeho HDP, což je více než třeba v Ně-
mecku. Průmyslové firmy jsou u  nás sdružené 
v  oborových svazech, jako je automobilový, 
strojírenský, chemický, energetický a  další… 
A  všechny tyto oborové svazy zastřešuje a  za-
stupuje právě Svaz průmyslu. Je to přes sto let 
stará organizace, která se původně jmenovala 
Ústřední svaz československých průmyslníků. 
V  jejím čele stáli lidé jako Tomáš Baťa, Václav 
Klement nebo Hugo Vavrečka, dědeček Václa-
va Havla. Dohromady zastupujeme firmy, které 
mají přes jeden milion tři sta tisíc zaměstnanců 
a našimi partnery jsou vláda a odbory. 

K čemu je taková střešní organizace dobrá?
Třeba k  tomu, že vláda nemusí chodit za  těmi 
tisícovkami firem a ptát se jich, jaký mají na da-
nou věc názor. Stačí, když přijde za představen-
stvem Svazu a  od  něj získá jednotnou pozici 
celého českého průmyslu. 

Na  co vláda ale stále neslyší, je doporučení 
přijmout euro. Proč ho odmítá jak ona, tak 
sedmdesát procent lidí? Nezvládli bychom 
s ním současnou krizi lépe? 
Euro je jen měna. Kdo si myslí, že přijetí eura 

ROZHOVOR

Podle mě ale situace i úřady a instituce donu-
tila zlepšit se a jednat s občany elektronicky.
Mluvíte s  člověkem, který bohužel patří mezi 
těch 850 tisíc řidičů, kteří si letos museli pro-
dloužit platnost řidičského průkazu. A  protože 
digitalizaci velmi fandím a  mám všechno, co 
můžete mít – datovou schránku, elektronický 
podpis, vše, co je k dispozici – čekal jsem, že tak 
triviální věc, jako je tohle, bude plně digitalizo-
vaná. Tedy že někam pošlu pár informací a bude 
to vyřízené…. 

… takže jste stál také frontu před úřadem 
jako ostatní? 
Ano, dokonce dvakrát. Jednou při podání žá-
dosti a  podruhé při vyzvednutí řidičáku. A  se 
mnou stovky dalších lidí. To všechno v  době, 
kdy je rizikové jakékoli shromažďování více lidí 
na jednom místě. Velký rozdíl v porovnání s bez-
problémovým plně digitalizovaným vyřízením 
parkovacího oprávnění na Praze 6…

Je šance, že se i tohle u nás zlepší? 
Musí se to zlepšit. Ve  dvacátém prvním století 
mají úřady obíhat elektronické dokumenty a ne 
lidé. Digitalizace státní správy je nutná i proto, 
že už dnes máme půl milionu státních zaměst-
nanců. Z toho zhruba sedmdesát tisíc úředníků, 
kteří stojí každoročně státní kasu několik mili-
ard. To už brzy nebudeme schopni ufinancovat. 
Obzvlášť v  době, kdy vláda vytvořila rekordní 
rozpočtový schodek ve  výši téměř půl bilionu 

korun. Je třeba nahrazovat úředníky digitální-
mi procesy, abychom mohli snížit jejich počet. 
A  těm, co zůstanou, jsme mohli zvýšit platy. 
Jako bývalý státní úředník vím, že je nemají ni-
jak závratně vysoké. Digitalizace státní správy je 
drahý proces, ale Evropská unie nám skrze ev-
ropský Plán obnovy nabízí několik miliard korun 
přesně na tuto oblast, takže je jen na nás, jestli je 
dokážeme smysluplně využít.

Pokud by se v budoucnu nedostávalo peněz 
ani městům a městským částem, jak moc se 
to projeví na jejich fungování i rozvoji? 
Žijeme v období, kdy probíhá konkurenční boj 
nejen na úrovni států, ale i krajů a měst. Něko-
lik let jsem s  kolegy pracoval na  Strategickém 
rozvojovém plánu Prahy, ve  kterém jsem měl 
na  starosti kapitolu podnikatelské prostředí 
a investice. Tam se jasně ukázalo, že Praha sou-
těží o  kvalifikovanou pracovní sílu, sídla firem 
a  investice s  takovými městy, jako jsou Mni-
chov nebo Vídeň. Proto je důležité, aby se dále 
rozvíjela. Aby měla kvalitní infrastrukturu a  její 
obyvatelé netrávili svůj čas v zácpách. Aby bylo 
k  dispozici dostupné bydlení a  kvalitní pokrytí 
vysokorychlostním internetem, které umožní 
lidem pracovat odkudkoli. Aby byla Praha bez-
pečná bez vyloučených čtvrtí, kam byste se 
báli po  setmění chodit. Kdyby na  tohle nebyly 
peníze, Praha ztratí svou konkurenceschopnost. 
A to by se brzy projevilo i na kvalitě života jejích 
obyvatel.
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udělá z  České republiky Německo, nejsilnější 
ekonomiku Evropy, tak se mýlí. Stejně jako není 
pravda, že by z nás udělalo Řecko. Jak je ekono-
mika silná a odolná vůči krizím, záleží na něčem 
jiném – jestli máte konkurenceschopné firmy, 
které mají finální produkt s  vysokou přidanou 
hodnotou a  marží, a  nejste jen subdodavateli 
jako my. Jestli máte převážně domácí firmy, kte-
ré zisky nechávají a reinvestují doma, nebo jestli 
jste ekonomika závislá na zahraničním kapitálu, 
ze které každý rok odchází více než tři sta mili-
ard na dividendách do zahraničí. A roli hraje i to, 
jestli máte dostatečnou míru digitalizace a robo-
tizace a z toho plynoucí vysokou produktivitu.

Bojím se, že odpovědí na  vaše otázky je tři-
krát ne… 
Máte pravdu, téhle „levné ekonomiky“, která má 
výše popsané rysy se musíme co nejrychleji zba-
vit. Už proto, že jejím důsledkem je „levná prá-
ce“, na kterou upozorňují odbory. To jsou ty níz-
ké platy, o kterých jsme už mluvili. Ovšem s tím 
nám euro moc nepomůže. 

Do teď jsem si myslela, že by pro nás bylo při-
jetí eura výhodné…
Bylo by pro nás výhodné. Jsme exportně ori-
entovaná ekonomika a  nestabilita kurzu české 
koruny je pro exportéry velkým problémem, což 
by s přijetím společné evropské měny odpadlo 
a  ekonomice pomohlo. A  druhá věc – zbyteč-
ně bychom každý rok neztráceli miliardy korun 
za směnu koruny vůči euru a za nutnost českých 
exportérů se pojišťovat vůči kurzovým výkyvům. 
Jde o desítky miliard korun, které bychom jinak 
mohli investovat do  platů zaměstnanců nebo 
nových technologií zvyšujících produktivitu. 
 
Proč tedy tolik lidí euro odmítá? 
Na  prvním místě je rétorika české vlády, ta má 
na  obyvatele největší vliv. Když se podíváte 
na graf zobrazující vztah českých vlád k Evrop-
ské unii, zjistíte, že když jsme měli proevropsky 
orientované vlády, které o  unii hovořily spíš 
pozitivně, popularita EU a eura byla vyšší. A na-
opak. Když jsme měli vlády, které hovořily o EU 
špatně, byla i  podpora nižší. Druhá věc je svě-
tová hospodářská krize před deseti lety, která 
velmi negativně ovlivnila pohled na Evropskou 
unii a eurozónu. V neposlední řadě je důvodem 
i řada mýtů a zcela neopodstatněných obav. 

Třeba že se vše zdraží? 
Ano, největší obavou z přijetí eura je podle po-
sledních průzkumů zdražování. To je ale mýtus. 
Naposledy Slovensko jasně ukázalo, že když si to 
stát pohlídá, ke zdražování nedojde. 
Nicméně i  já, jako zastánce eura, nepovažuji 
za možné jeho přijetí v situaci, kdy se ho bojí 70 
procent obyvatel. Politikům proto nevyčítám, 
že nestanoví termín pro přijetí, vyčítám jim, že 
o tom s lidmi nemluví a nechávají je žít ve stra-

chu a neopodstatněných obavách. Jsem si jistý, 
že kdyby s lidmi hovořili a dali na stůl argumen-
ty proti i pro, které podle mne převažují, lidé by 
obavy ztratili. A  dostali bychom se do  situace 
Slovenska, kde 70 procent Slováků nedá na euro 
dopustit a už by se nikdy nechtěli vrátit ke koru-
ně. Jenže k  tomu bychom potřebovali politiky 
s odvahou, a těch je u nás jako šafránu.

Kromě své práce a toho, že objíždíte republi-
ku a vysvětlujete lidem výhody našeho člen-
ství v Evropské unii, jste také spolumajitelem 
galerie. Jak se člověk z průmyslu stane gale-
ristou? 
Celkem jednoduše. Co jsem v byznysu, zabývám 
se tím, co a jak dělat, abychom zůstali konkuren-
ceschopní a doháněli ty nejvyspělejší země. Je 
skvělé, že už teď jsme v ekonomické výkonnosti 
předstihli Portugalsko, Řecko, Španělsko i  Itálii. 
Ale my bychom měli soutěžit s těmi nejlepšími. 
Už jednou v historii jsme k nim patřili. A jednou 
z hlavních komparativních výhod, kterou ti nej-
lepší mají, je kreativita. Potřebujete být origi-
nální a inovativní, abyste v globální konkurenci 
obstáli. A kreativita vzniká především z diverzi-
ty, z  různorodosti. Musíte spojovat nespojitel-
né, aby z toho střetu vzniklo něco originálního 
a unikátního. To jsem si ověřil ve Škodovce, když 
se mi ji podařilo propojit s Vysokou školou umě-
leckoprůmyslovou. Inženýři se spojili s  umělci. 
Ze střetu těchto dvou civilizací – a ony jsou to 
opravdu jiné světy žijící v jiném časoprostoru – 
vznikla originální a velmi inovativní řešení. 

Stále jsme se nedostali k té galerii…
Díky té spolupráci jsem byl osm let předsedou 
správní rady UMPRUM, kde jsem se potkával 
se studenty a umělci. Vzbudilo to ve mně lásku 
k umění a umělcům. Začal jsem umění sbírat, až 
to dospělo k tomu, že jsem se stal spolumajite-
lem galerie The Chemistry, kterou založil a vede 
můj bývalý kolega z  Úřadu vlády, Petr Hájek, 
který nám ve Strakovce dělal šéfa právního od-
dělení.

Co vás vlastně přivedlo na  Prahu 6 a  jak se 
vám líbí socha Marie Terezie? 
Jsem dost asketický člověk, kterému nikdy ne-
záleželo a  nezáleží – až je mi to někdy líto –, 
na  tom, co pije, jí, nebo kam pojede na  dovo-
lenou. Dvě věci ale považuji za hodně důležité: 
jedno je vzdělání, a to druhé je místo, kde byd-
lím. V Praze 6 jsem se nenarodil, ale vybral jsem 
si ji. Jedním z důvodů bylo, jak se chová k veřej-
nému prostoru. Vidím dlouhodobou snahu ho 
neustále zlepšovat a kultivovat, a to i uměním. 
Ve většině případů uměním kvalitním, vzešlým 
z výběrových řízení. Navíc to není jen umění pro 
umění. Něco vyjadřuje a  připomíná. Je dobře, 
že vznikl pomník Václava Morávka. Jsem rád, 
že máme lavičku Václava Havla. A  jsem rád, že 
máme novou sochu Marie Terezie, protože je 

to žena, která hrála v našich dějinách důležitou 
roli. Navíc se opravdu povedla. 

Je nějaké místo v Praze 6, kde byste rád viděl 
umělecké dílo a ono tam stále chybí? 
Při práci na Strategickém plánu jsem se hodně 
naučil od profesora Koutského, který paralelně 
zpracovával Metropolitní plán Prahy. Od té doby 
sleduji, co se děje na pražských sídlištích, i těch 
šestkových. Jak by se dala revitalizovat a udržet 
v  té socioekonomické struktuře, kterou mají, 
aby se jejich kvalita nezhoršovala, jak to třeba 
známe ze západní Evropy. Často jezdím na  le-
tiště přes Červený Vrch a plánovaný projekt Osa 
Červený vrch bylo něco, co se mi moc líbilo. Je 
to místo, které by si zasloužilo revitalizaci, lepší 
podobu a jako třešničku na dortu nějakou pěk-
nou instalaci. 

Co byste ještě na šestce zlepšil? 
Dopravní infrastruktura je pro mě hodně důleži-
tá. Že třicet let po revoluci nemáme přímé spo-
jení z  centra na  Letiště Václava Havla, je velká 
ostuda. Spousta lidí tady považuje Čínu za roz-
vojovou zemi, ale tam se dostanete v Šanghaji 
z  letiště do  centra vlakem, který jede čtyři sta 
kilometrovou rychlostí. Pak se vrátíte do  Pra-
hy a  jedete narvaným autobusem půl hodiny 
do  centra. To stejné platí o  pražském okruhu. 
Většinu západoevropských měst pohodlně ob-
jedete po okruhu. Tady se musíte prodírat cen-
trem a znečišťovat ho exhalacemi. Anebo třeba 
taková technikálie, když vyjedu na  Malovance 
z  Blanky, tak nemohu odbočit doleva nahoru 
na Břevnov, kde bydlím, ale musím dál po Patoč-
kově, objet několik bloků, čímž se zbytečně za-
těžuje silnice a lidi kolem. To je něco, co mě tak 
štve, že už jsem přemýšlel, že se vydám za vede-
ním městské části nebo sepíšu nějakou petici. 

A na co se tady těšíte? 
Určitě na  rekonstrukci Vítězného náměstí. Teď 
nevypadá moc dobře, ale má velký potenciál. 
Sleduji taky, jak dopadne rekonstrukce bube-
nečského nádraží a čekám na dokončení plánu 
pro Ladronku, protože kousek od  ní bydlíme 
a trávíme tam s dcerami spoustu času.

Radek Špicar
•  je absolventem University of Cambridge
•  pracoval jako náměstek místopředsedy 

vlády pro ekonomiku
•  působil na pozici ředitele vnějších vztahů 

Škoda Auto
•  byl ředitelem think-tanku Aspen Institute 

Central Europe
•  v současnosti je viceprezidentem Svazu prů-

myslu pro hospodářskou politiku a místo-
předsedou Národního akreditačního úřadu 
pro vysoké školství 

•  Jeho nejoblíbenější sociální sítí je Twitter 
@R_Spicar_SP_CR
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BITVU NA BÍLÉ HOŘE OD LETOŠNÍ-
HO KULATÉHO VÝROČÍ PŘIPOMÍNÁ 
KŘÍŽ SMÍŘENÍ. NAJDETE JEJ NEDA-
LEKO OD MOHYLY, V MÍSTECH, KTE-
RÉ TEHDY BYLO SAMOTNÝM BOJIŠ-
TĚM, V ALEJI ČESKÝCH  EXULANTŮ. 

Slavnostní odhalení se uskutečnilo v den výro-
čí bitvy 8. listopadu a předcházely mu ekume-
nické nešpory. Bohoslužbu uspořádaly Česká 
biskupská konference, Ekumenická rada církví 
a  benediktinky z  kláštera od  poutního místa 
kostela Panny Marie Vítězné na Bílé Hoře. Ná-

sledně byl kříž slavnostně odhalen. Autorem 
je německý benediktýnský mnich a umělecký 
kovář Abraham Fischer. Kříž tvoří dva ocelové 
a jeden titanový kříž. Dva zrezivělé symbolizují 
znesvářené strany, minulost, bolest a  nesmí-
ření. Třetí rameno je čisté a modré a odkazuje 
na smíření. Kříž má zároveň, pokud je položen 
na  zemi, podobu zátarasu bránícího v  cestě. 
Teprve, když je společným úsilím vztyčen a na-
rovnán, stává se křížem a znamením smíření.
A jak se na šestku dostal Kříž smíření? „Generál-
ní sekretář České biskupské konference Stani-
slav Přibyl, sekretář Ekumenické rady církví Petr 
Jan Vinš a předseda Federace židovských obcí 
Tomáš Kraus nás společně požádali o  pomoc 
s  umístěním Kříže smíření, který vyrobí umě-

lecký kovář a  zároveň benediktýnský mnich 
Abraham Fischer, autor několika podobných 
děl v Německu. My už jsme nějakou dobu při-
pravovali připomínku výročí Bílé hory a tenhle 
záměr nám do projektu dokonale zapadl jako 
symbolická tečka. Společně jsme pak označili 
za ideální místo pro umístění kříže pruh zeleně 
v Aleji Českých exulantů,“ vysvětluje místosta-
rosta pro kulturu Jan Lacina (STAN). 
Městská část zařizovala nutná povolení a jed-
nání s  úřady, financovala také práce spojené 
s osazením kříže. Církve a Českoněmecký fond 
budoucnosti zaplatily společně výrobu kříže 
a  jeho dopravu z  Německa do  Prahy. Podle 
předsedy fondu Tomáše Jelínka má kříž při-
spět k  lepšímu vzájemnému pochopení mezi 
Čechy a Němci. 

V ROCE 1904 PŘIŠEL JAN KOLÁTOR, 
KTERÝ BYL STAROSTOU BŘEVNOVA 
A ZÁROVEŇ SOKOLSKÉ PODBĚLO-
HORSKÉ ŽUPY, S NÁPADEM PŘIPO-
MENOUT SI TŘÍ STÉ VÝROČÍ BITVY 
POMNÍKEM – PROSTOU MOHYLOU 
Z TESANÉHO KAMENE A HLÍNY.  

V župě tak vznikl nový mohylový odbor, který 
shromažďoval potřebné peníze, třeba při diva-
delních představeních ochotníků. 
Mezitím se ale na  veřejnosti objevily i  návrhy 
sochaře Stanislava Suchardy nebo architek-
ta Josefa Gočára a později také návrh sochaře 
Františka Bílka, který přišel s  monumentálním 
památníkem. Na tyto velkolepé projekty se ale 
nepodařilo sehnat dostatek peněz, a tak z nich 
naštěstí sešlo a  sokolové nechali postavit pů-
vodně plánovanou mohylu z  kamene a  hlíny. 

Výročí bitvy 
v duchu smíření 
podpořil kříž

Kdy a kde se 
vzala mohyla?

V den výročí bitvy se na bývalém bitevním poli 
objevilo 400 bílých růží.
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MOHYLA, NOVĚ TAKÉ KŘÍŽ SMÍŘENÍ 
A DODATKOVÉ CEDULE U NÁZVŮ 
ULIC PŘIPOMÍNAJÍ BITVU NA BÍLÉ 
HOŘE. V KATASTRU BŘEVNOVA 
A RUZYNĚ SE NACHÁZÍ CELKEM 26 
ULIC A NÁMĚSTÍ, JEJICHŽ NÁZVY 
PŘIPOMÍNAJÍ OSOBNOSTI ČI UDÁ-
LOST SOUVISEJÍCÍ S TOUTO BITVOU, 
PŘÍPADNĚ S UDÁLOSTMI STAVOV-
SKÉHO POVSTÁNÍ. 

Výročí 400 let od  bitvy na  Bílé hoře Praha 6 
využila k  instalaci deseti nových dodatkových 
tabulek u názvů ulic, které jsou jmény spojeny 
s událostmi na Bílé hoře. Při procházce malým 
Břevnovem nebo Ruzyní se tak díky nim může-
te blíže seznámit s osudy účastníků stavovské-
ho povstání či bělohorské bitvy, po nichž jsou 
pojmenovány zdejší uličky. „Jména ulic nám 
připomínají důležitá jména i  fakta o  naší čtvr-
ti. Modré dodatkové cedule dávají každému 
kolemjdoucímu šanci dozvědět se něco více 
o  svém bezprostředním okolí. Jsem rád, že se 
nám kontinuálně daří umisťovat dodatkových 
cedulí více a  více,“ konstatuje statutární mís-
tostarosta Jakub Stárek (ODS). Dodatkové edu-
kativní tabulky připravil odbor územního roz-
voje a se souhlasem vlastníků objektů, kterým 
patří poděkování za jejich vstřícnost, je umístil 
pod cedule s názvy ulic. Úřad má k dispozici ješ-
tě několik dalších takových „popisků“, a  proto 
bude jednat s dalšími majiteli, zda budou sou-
hlasit s doplněním. 

Co se dozvíte z dodatkových cedulí? 
Alej Českých exulantů / Čeští exulanti, 
uprchlíci před represemi habsburské politiky, 
během třicetileté války. Na paměť vlny emi-
grantů, kteří museli odejít po bitvě na Bílé hoře 
r. 1620 do exilu
Anhaltova / Kristián I. z Anhaltu (11. 5. 
1568–17. 4. 1630), říšský protestantský kníže, 
diplomat falckých kurfiřtů, jeden z vůdců pro-
testantské unie, velitel vojsk Fridricha Falckého 
na Bílé hoře
Kocourova / Ondřej Kocour z Votína ( 21. 6. 
1621), radní Nového Města pražského, účastník 
stavovského povstání, popraven Habsburky
Kochanova / Valentin Kochan z Prachové 
( 21. 6. 1621), novoměstský písař, účastník 
stavovského povstání, direktor, popraven 
Habsburky
nám. Českého povstání / České stavovské 
povstání, 1. etapa třicetileté války. Na paměť 
protihabsburského povstání v l. 1618–1620 
na obranu stavovských a náboženských 
 svobod
Pětipeského / Václav Šťastný Pětipeský z Chýš, 
rytíř, účastník stavovského povstání, direktor, 

maršálek Fridricha Falckého, Habsburky uvěz-
něn a omilostněn
Řečického / Jiří Řečický ( 21. 6. 1621), radní 
Nového Města pražského, účastník stavovské-
ho povstání, popraven Habsburky
Štefkova / Tobiáš Štefek z Koloděj ( 21. 6. 
1621), měšťan Nového Města pražského, re-
gent smiřického panství, univerzitní defenzor, 
účastník stavovského povstání, direktor, popra-
ven Habsburky
Šultysova / Jan Šultys z Felsdorfu (1560–21. 6. 
1621), primátor Kutné Hory, účastník stavov-
ského povstání, direktor, popraven Habsburky
Vodňanského / Natanael Vodňanský z Ura-
čova (1563–21. 6. 1621), primátor Starého 
města pražského, překladatel z francouzštiny, 
účastník stavovského povstání, popraven 
Habsburky 

Mezi další ulice spojené s bitvou patří Slezanů, 
Moravanů, Thurnova, Bubnova, Haberfeldova, 
Smiřického, Šiklova, Hošťálkova, Kutnauerovo 
náměstí, Rozýnova, 8. listopadu, Maštěřovské-
ho, Konecchlumského, Dvořeckého, Michalovi-
cova a Říčanova.
Ulici, a tedy ani dodatkovou tabuli, stále nemají 
svobodný pán Martin Fruwein, pán z Kajetánky, 
který jako 28. odsouzený český pán raději volil 
smrt skokem z Mikulky. Stejně ale byl následně 
na Bílé hoře rozčtvrcen. 
Některé názvy ulic velkých postav byly bě-
hem dvacátého století přeneseny na  Žižkov 
a ulice na Břevnově nesou nová jména. Napří-
klad dnešní Bělocká se jmenovala Budovcova, 
Chýňského Harantova a  Zličínská se původně 
jmenovala Kaplířova. Vzhledem k tomu, že ulice 
Budovcova a Kaplířova již byly na Žižkově zru-
šené, je otázka, zda by se opět nemohly vrátit 
na Břevnov. 

8. listopadu 1920 ji předali národu. V  je-
jích základech je uložena listina s  textem: 
„Mohyla zvedá se tu na počest padlých hr-
dinů…, však také na  výstrahu budoucím, 
kteří by pro stranické, stavovské neb jiné 
podružné zájmy zapomínali na  společnou 
věci národní. Odhalení mohyly, ani 300. vý-
ročí bitvy tehdy nedoprovázela žádná velká 
oficiální akce nebo připomínka.
Ke 400. výročí byly plánované velké oslavy, 
rozsah nakonec omezila vládní opatření 
spojená s koronavirovou pandemií. „Trošku 
zázrakem se nám přes vládní omezení po-
dařilo v  polovině září odehrát obě víken-
dové rekonstrukce bitvy včetně pátečního 
pochodu vojska, stejně jako nakonec pro-
běhla ekumenická bohoslužba a  odhalení 
Kříže smíření v  den výročí bitvy 8. listopa-
du,“ dodává místostarosta pro kulturu Jan 
Lacina (STAN).

Dodatkové tabule připomenou historii

Současná situace zatím 
nepřeje spo lečným vlasti-
vědným procházkám. A to 
je ideální příležitost vyrazit 
na procházku s průvodcem 
virtuálním. 
K  výročí bitvy na  Bílé hoře se 
procházka bojištěm nově začlenila do pro-
jektu Prague Histories. Prostřednictvím mo-
bilní aplikace, která je zdarma ke  stažení, 
přibližuje historické události v  Praze. Udá-
losti jsou zpracovány formou stezek. Více 
na www.praguehistories.cz

Na Bílou horu 
s průvodcem
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DO BŘEVNOVA SE PO ČTRNÁCTI 
LETECH VRACÍ FOTBAL. NA PODZIM 
TADY ZA ÚČASTI PĚTI STOVEK DIVÁ-
KŮ SEHRÁL SVŮJ PRVNÍ ZÁPAS – BYŤ 
EXHIBIČNÍ – NOVĚ ZALOŽENÝ KLUB 
UNION BŘEVNOV. 
Klub chce navázat na tradici dvou zdejších fot-
balových mužstev, která tady působila v minu-
losti. První – Slavoj – zanikl v  roce 1994 kvůli 
nedostatku peněz. Konec druhého – bývalé TJ, 
později FC Dragoun – se datuje k  roku 2006, 
kdy jeho majitel Pavel Dragoun prodal třetiligo-
vou licenci. Nově založený klub by rád navázal 
na  tradici obou předchozích, proto také jeho 
zakladatelé nepoužili ani jeden z  původních 
názvů, ale zvolili jméno Union.  
„Nadšení místních i  přespolních při založení 
Unionu Břevnov bylo jednoznačným signálem, 
že společný plán radnice a  místních spolků 
směřuje tím správným směrem. Po zrušení hřiš-
tě FC Dragoun Břevnov, respektive jeho rozpro-
dání soukromým majitelům, je toto jedinečná 
šance, jak ve  více než stoleté tradici pokračo-
vat," říká Jakub Stárek (ODS), místostarosta pro 
územní rozvoj, který má oblast Ladronky a Stra-
hova v gesci.

Podpora radnice
Union by rád hrál na  hřišti bývalého Slavoje 
(místní ho budou znát pod přezdívkou PUŠ, 
která vznikla z názvu Poštovní úřad šekový ještě 
za první republiky) a zároveň tak prostor ochrá-
nil před developery, kteří mají o takto lukrativ-
ní parcelu enormní zájem. Hřiště patří Magis-
trátu hlavního města Prahy. „Od  pozemku se 
vše odvíjí, děláme všechno, abychom uzavřeli 

smlouvu na  používání pro Union,“ říká Marek 
Šálek, předseda sousedského Sdružení Tejnka 
a  zakládající člen pětičlenného přípravného 
výboru Unionu Břevnov. Nápomocná je v  tom 
i  radnice. „Co nejdřív požádáme hlavní město 
o svěření pozemků pro sport a volný čas. Čekají 
nás také drobné směny majetku s ČVUT, v němž 
na budoucím hřišti momentálně přebývají bez-
domovci. Vypadá to, že se směnou by neměl 
být větší problém, s ČVUT už jsme jednali,“ kon-
statuje místostarosta pro sport a volný čas Jan 
Lacina (STAN) a dodává: „Aby projekt skutečně 
spatřil světlo světa, bude od  Prahy 6 nově za-
psaný spolek Union Břevnov potřebovat pod-
poru nejen politickou, ale také investiční. I s tou 
radnice počítá.“ Pomoc by brzdit neměla ani 
opozice, i té se projekt líbí. „Břevnov a Břevno-
vané si totiž zaslouží mít svůj vlastní fotbalový 
klub, kolem kterého se bude točit nejen zdejší 
sportovní, ale i společenský život. S radostí jsme 
proto uvítali aktivitu místních spolků a fotbalo-
vých nadšenců na  obnovení fotbalové tradice 
a  budeme etablování místního klubu a  získá-
ní jeho vlastního hřiště u Televizní věže všemi 
způsoby podporovat," říká Karel Höfer (Zelení), 
člen Komise pro sport a volný čas. „Jakožto pe-
tent petice za  obnovu břevnovského fotbalu 
podporuji tento krok, nicméně bych rád, aby 
se nezapomínalo na  ostatní fotbalové kluby 
na území Prahy 6," připomíná Jan Lejčko (Piráti).

Důležitý bude stadion
Nutné náklady na rekonstrukci hřiště bývalého 
Slavoje se předběžně odhadují na deset až dva-
cet milionů korun. Podle představ zakládajících 
členů by tady mohlo v budoucnu vzniknout pl-
nohodnotné sportoviště se šatnami. „Otázkou 

je, jak dlouho bude trvat jednání a  schvalová-
ní nutných investic, jako je nový povrch hřiště 
či aspoň základní šatny. Řešíme varianty, že 
bychom začali jen s  nějakými kontejnery,“ do-
plňuje Marek Šálek. „Rádi bychom do projektu 
zapojili také další břevnovské subjekty a volnou 
kapacitu sportoviště pak dali k dispozici ostat-
ním zájemcům o  sport z  řad místního obyva-
telstva či sportovních oddílů a spolků,“ dodává 
další ze zakladatelů a  předseda spolku Zele-
ný Břevnov Michal Chylík. Hřiště je podle něj 
na  skvělém místě, stranou městského ruchu, 
obehnané stromy. Je tam prostor i pro zázemí 
s  občerstvením, kde by byly nabízené služby 
veřejnosti, sousedům. 

Povedená exhibice
Nově založený klub bude teprve žádat o  re-
gistracina Fotbalové asociaci ČR. Nic mu ale 
nebránilo uspořádat na podzim přímo na hřišti 
exhibici, na níž byl symbolicky založený Union 
Břevnov. Za  účasti téměř pěti stovek lidí byly 
představeny nové dresy, došlo také na  exhi-
biční zápas bývalých fotbalistů Břevnova, bez 
ohledu na to, jestli hájili barvy TJ či Slavoje. „Byl 
to hodně silný moment, až dojemný. Po zápase 
se všichni sešli u nástěnky s historickými mate-
riály o obou klubech a vyměňovali si vzpomín-
ky,“ konstatuje Michal Chylík.

Ambice na A tým
Časem v Unionu plánují vytvořit mužský A-tým. 
„Tuhle ambici určitě máme, bez toho by to ne-
šlo. Aby měl klub ve čtvrti sílu a věhlas, musí mít 
tým dospělých,“ potvrzuje Marek Šálek. Na zá-
jem místních si zakladatelé stěžovat také ne-
mohou. Už se jim hlásí rodiče, kteří sem nejen 
chtějí přihlásit své děti, ale také mají chuť tré-
novat. Vedení klubu absolvovalo několik schů-
zek s Otmarem Literou, odborníkem na mládež 
z Fotbalové asociace ČR, kde působí jako Grass-
roots trenér mládeže pro Prahu. Jeho hlavním 
úkolem je vzdělávat další trenéry a  předávat 
rady, jak začínající fotbalisty sportem zaujmout. 
Informace o  nově vzniklém klubu naleznete 
a také ho můžete podpořit na 
www.union brevnov.cz.

Břevnov se vrací na fotbalovou mapu
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MUZEUM LICHOŽROUTŮ – VSTUP 
VÍTANÝ SE JMENUJE VÝBĚROVÁ 
MULTIMEDIÁLNÍ RETROSPEKTI-
VA VYNIKAJÍCÍ ILUSTRÁTORKY, 
VÝTVARNICE A FILMAŘKY GALINY 
MI KLÍNOVÉ, KTEROU PŘIPRAVILA 
VILLA PELLÉ.

Výstava bude zahájena ve středu 2. prosince 
online vernisáží, na  své první návštěvníky si 
však bude muset počkat do  uvolnění vlád-
ních nařízení. Do té doby mohou příznivci Li-
chožroutů do galerie alespoň vyslat své liché 
ponožky, které se stanou součástí výstavy. 
Dílo Galiny Miklínové zahrnuje jak ilustrace 
a komiks, tak animovaný film a spolu se slo-
vem a  hudbou dotváží multimediální pojetí 
výstavy. Dominovat budou pochopitelně 
Lichožrouti, jejichž příběhy Galina Miklínová 
vytvořila spolu s básníkem Pavlem Šrutem. Ti 
však nechají prostor pro další autorčina díla, 
jako jsou například Cílovníci nebo Strašidýlko 
Stráša. Muzeum Lichožroutů připravili spolu 
s  autorkou kurátor Radim Kopáč, scénograf 
Jan Tomšů a grafické studio Carton Clan.
Výstava bude otevřena do 28. března 2021, 
po  znovuotevření galerií budou ohlášeny 
přesné termíny bohatého doprovodného 
programu, nabídka tvůrčích dílen a komen-
tovaných prohlídek pro děti a  širokou ve-
řejnost stejně jako edukační programy pro 
školy.  Více na www.villapelle.cz.  

ČTYŘI ADVENTNÍ TÝDNY, ČTYŘI PO-
HÁDKOVÉ VÝLETY PLNÉ HRAVÝCH 
ÚKOLŮ, VÁNOČNÍCH TRADIC A KOU-
ZELNÝCH ZÁŽITKŮ V PŘÍRODĚ, TO 
VŠE ZABALENO DO KRÁSNÝCH 
VÁNOČNÍCH TÉMAT – O POHODĚ, 
LÁSCE, ŠTĚSTÍ A ZDRAVÍ.

Vyrazte s  dětmi během předvánočního času 
na  Ladronku nebo do  Stromovky a  nalaďte se 
na  pravou vánoční atmosféru. Stáhněte si no-
vou mobilní aplikaci Hravýlety – funguje jako 
průvodce příběhem, navigace po  trase a  k  za-
dávání úkolů – a čekají na vás překvapení jako 
schované dárečky po cestě, krásné vánoční di-
plomy a adventní památníčky s kreativními úko-
ly na  vytvoření krásné vzpomínky na  společně 

strávený čas. Navíc se můžete, po  absolvování 
výletů, zařadit do  slosování o  vánoční překva-
pení. Výlety budou dostupné až do 20. prosince.

Z Villy Pellé se 
stává Muzeum 
Lichožroutů

Adventní pohádkové výlety po Praze 

ZAVŘENÉ DIVADLO JEŠTĚ 
 NEZNAMENÁ OPUŠTĚNÉ DIVADLO. 
I ZA DVEŘMI TOHO SPEJBLOVA 
A HURVÍNKOVA SE INTENZIVNĚ 
PRACUJE A PŘIPRAVUJÍ AKTIVITY, 
KTERÉ ANI PANDEMIE NEPŘEKAZÍ.

 Outdoorové hry Člobrdění – jsou primárně 
určeny pro děti předškolního věku a žákům prv-
ního stupně základních škol za doprovodu rodi-
čů nebo prarodičů. Avšak účastníky hry mohou 
být všichni ti, kdo si rádi hrají a  mají zvídavou 
mysl bez rozdílu věku. „Účastníci hry se hravou 
formou dozvědí něco zajímavého o  historii vy-
braných městských částí Prahy 6, které bylo 
letos 100 let stejně jako panu Spejblovi,“ říká 
Denisa Kirschnerová, ředitelka Divadla Spejbla 
a Hurvínka. „Pokud to bude možné, první hra by 
byla spuštěna ještě před Vánoci, každopádně se 
na diváky budeme těšit po Novém roce,“ dodává.

 Zažeň nudu s  Hurvínkem, loutky totiž ne-
stůňou – na  webových stránkách Divadla S+H 
v rubrice Bavte se s námi se děti mohou dozvě-
dět něco o divadle, vyrazit s Hurvínkem do pří-
rody, něco si namalovat nebo omalovat, zkrátka 
se jim nabízí plná stránka videí, obrázků a textů. 
Navíc je tam také záznam z představení Hurví-
nek v Hajanech a stejně jako při jarní pauze tam 
postupně přibydou pracovní záznamy někte-
rých představení Divadla S+H.

 Vánoční dárky od  Spejbla Hurvínka – v  po-
kladně Divadla S+H si již nyní lze telefonicky 

objednat Dárkové vstupenky, které diváci ob-
ratem dostanou poštou. Cena za jeden poukaz 
je 220 Kč a  je možno si jich objednat libovolný 
počet. Poukaz lze vyměnit za vstupenku na ro-
dinné víkendové představení nebo za  vstu-
penku na  představení pro dospělé. Platnost 
nově zakoupených kupónů bude prodloužena 
až do  konce příští divadelní sezóny, tedy až 
do června 2022!

Se Spejblem a Hurvínkem o historii 
Prahy 6
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OBDOBÍ IZOLACE NEJVÍCE POSTI-
HUJE NEJSTARŠÍ GENERACI. PRÁVĚ 
JIM SE SNAŽÍ POMOCI OBECNĚ 
PROSPĚŠNÁ SPOLEČNOST MEZI 
NÁMI, KTERÁ LETOŠEK VYHLÁSILA 
ZA POHÁDKOVÝ ROK A DO TÉTO AK-
TIVITY ZAPOJILA MATEŘSKÉ ŠKOLY 
I SENIOR SKÁ ZAŘÍZENÍ. 

Děti a senioři pro sebe navzájem tvoří pohádky 
měsíce. V září začali Večerníčkem, v říjnu vyrá-
běli vodníky a pokračují dalšími pohádkovými 
postavami. Organizátoři každý měsíc vyhlašují 
vítěze, skupinu, či jednotlivé zařízení, které se 
daného úkolu zhostilo nejlépe. V  červnu pro-
jekt vyvrcholí velkou pohádkovou oslavou, 
sportovními hrami a  vyhlášením celkového 
vítěze. Bude to těžké, obě generace totiž tvoří 
nádherné obrázky, dekorace a dojemné vzkazy. 
Všem jde o jediné, pomoci našim seniorům pře-
klenout tohle nelehké období ve zdraví na těle 
i na duši.

Pokračuje také program Přečti, jen osobní se-
tkávání nahradilo natáčení pohádek na  video. 
VideoPohádky si tak děti mohou z YouTube ka-
nálu pouštět i doma. Že jde o zdařilý projekt, do-
kazuje i iniciativa SenSen, která ho spolu s další-
mi vyhodnotila jako přínosný a organizátorům 
Mezi námi věnovala sedm tabletů. Ty nyní slouží 
při on-line setkáváních, při nichž se propojují 
mateřské školy a seniorská zařízení.

Pohádkový rok Kultura on-line
Kino Dlabačov promítá v  rámci projektu 
MOJE KINO LIVE. Diváci si mohou koupit 
vstupenku, ke které obdrží odkaz na stream 
filmu. Každý večer, většinou ve  20:30, běží 
celovečerní film nebo dokument, ale sou-
částí živých přenosů jsou i  zajímavé před-
nášky nebo jiné akce. Program na  www.
dlabacov.cz

Fanoušci Dejvického divadla mohou využít 
videoportál Dramox, který poskytuje sle-
dování záznamů divadelních představení 
on-line. DD má na Dramoxu tituly: Příběhy 
obyčejného šílenství, Černá díra a Teremin. 
Sledujte na www.dramox.cz.

Programy pro seniory v  rámci klubu Fresh 
senior sledujete na  www.freshsenior.cz. 
V  případě příznivé epidemické situace se 
uskuteční 15. 12. v 16 hod. adventní podve-
čer na zahradě Villy Pellé.

IN
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E



prosinec 2020 25

VÁNOČNÍ ROZHOVOR

KDYŽ SE NA ZAČÁTKU BŘEZNA 
U NÁS OBJEVILY PRVNÍ PŘÍPADY 
KORONAVIRU A ZAČALO SE MLUVIT 
TÉMĚŘ JEN O NĚM, VYPNUL TELE-
VIZI. „SNAŽÍM SE IMUNIZOVAT ANI 
NE TAK PŘED COVIDEM SAMOTNÝM, 
ALE PŘEDEVŠÍM PROTI COVIDOVÉ-
MU ŠÍLENSTVÍ A MEDIÁLNÍ MASÁŽI,“ 
ŘÍKÁ FARÁŘ OD SVATÉHO MATĚJE 
MATÚŠ KOCIAN.

Podle všech předpokladů bude moci o Váno-
cích přijít do kostela na mši jen třicet lidí. Jak 
moc vám to zkomplikuje život? 
U svatého Matěje, jelikož je to kostelíček malič-
ký, se nás toto opatření moc nedotkne. Třicet 
lidí bude uvnitř a  ostatní tedy zůstanou před 
kostelem, kde máme reproduktor a  je tam 
dobře slyšet. Budou možná v o něco větší zimě 
než ti uvnitř, ale to je otázka, jaké bude počasí. 

Neplánujete tedy, že byste sloužil mši třeba 
v  deset večer a  pak ještě o  půlnoci, aby se 
dovnitř vešlo více lidí? 
Více mší nebude i  proto, že většina lidí chce 
přijít právě na tu o půlnoci. Navíc máme jednu 
mši také ve čtyři hodiny odpoledne pro rodiny 
s dětmi, kde bývá také plno. Ale uvidíme, jak se 
bude vyvíjet situace, a té se pak přizpůsobíme. 
A koneckonců, Vánoce jsou až 25. prosince, a to 
máme ve farnosti další čtyři mše. Třeba nedělní 
desátou od svatého Matěje nyní přenášíme on-
-line, kdo chce, tak se připojí. Máme asi osmde-
sát přihlášení, takže nás sleduje nějakých dvě 
stě lidí, kteří jsou tady s  námi. Kdo chce svaté 
přijímání, přijde si po  mši a  dostane ho indi-

viduálně před kostelem. To se nám osvědčilo, 
a  bude-li si to situace vyžadovat, uděláme to 
tak i o Vánocích. 

On-line bohoslužby jsou novinka, kterou 
přinesla pandemie? 
Ano, on-line bohoslužby jsou novinka, ačkoli 
já je moc rád nemám, protože to může svá-
dět k  tomu, dělat ze mše divadlo a  využívat ji 
ke svému zviditelnění a hlásání do světa svých 
názorů. Jsem proti tomu a mše přenáším on-li-
ne, jen když musím. Záznamy neuchováváme.

Musel jste něco měnit při bohoslužbách? 
Nyní se dočasně Tělo Páně přijímá jen na ruku, 
na což si někteří věřící museli zvyknout, bylo to 
pro ně nové. Jakmile se v létě opatření uvolnila, 
opět začali z úcty ke Kristu přijímat do úst, jak 
byli zvyklí. Obecně však jsou v církvi dnes běž-
né oba způsoby.

A co třeba kázání, apelujete na lidi, aby byli 
opatrní, udržovali sociální distanc, myli si 
ruce…
Ne, v  podstatě ve  svých kázáních pokračuji 
stejně jako před koronavirem, jako by se nic 
nedělo. Kázání se má týkat Bible, Božího slova. 
Myslím, že to lidi uklidňuje, potřebují stabilitu 
ve  světě, kde se pořád něco mění. Lidé nepři-
cházejí do kostela, aby slyšeli to, co slyší pořád 
v  televizi. V  kostele hledají něco jiného, a  to  
je dobře.

Zaznamenáváte u svých farníků, že jsou lidé 
více osamělí, úzkostliví, bojí se o sebe a své 
blízké?
Naše komunita má hodně mladých lidí, rodin 
s dětmi. Obraz církve, že jsou to samí staří lidé, 
u nás neplatí. Je ale pravda, že tato doba starší 
lidi i  jejich mladší příbuzné stresuje, že se bojí 
o  své zdraví, a  také je izoluje. Pravidelně cho-
dím jednou za  měsíc sloužit mši do  domova 
seniorů v Thákurově ulici, a  nyní tam už delší 
dobu opět nemohu, což mě mrzí, protože tam 
chodím rád i  díky skvělému personálu. A  není 
to dobré ani pro klienty, protože právě oni si 
potřebují  zachovat sociální vazby a  mít pocit, 
že se nic neděje.

Nemohou nakonec všechna ta omezení 
pomoci k  tomu, že letos prožijeme krásné 
Vánoce a tak trochu se vrátíme k jejich pod-
statě jako oslavě rodiny, pospolitosti? Nemá 
nakonec ten covid i pozitivní účinky?
Covid je v mnoha věcech pozitivní. Nelétají to-
lik letadla, odpočine si příroda a atmosféra, lidé 
zjistí, že bez určitých věcí mohou být. Ale vše 
má svoje plus i  minus. Mnohým lidem situace 
ničí obživu. Určitě je náročné, že děti nemoh-

ly a nemohou do školy a zůstávaly doma s ro-
diči. Na druhou stranu mnozí manželé se lépe 
poznali, když byli celý den spolu. Také zavřené 
obchody alespoň v neděli nejsou špatné – v ně-
kterých zemích je to norma. Advent – jak já rád 
říkám – často připomíná přípravu na  zákopo-
vou válku, kdy lidé hrabou a hrabou, aby měli 
plné spižírny, a  po Vánocích toho spoustu vy-
hodí, protože zjistí, že všechno nemohou zkon-
zumovat. Myslí si, že Vánoce bez dárků neexis-
tují, což je také nesmysl. Dárky si můžeme dávat 
po celý rok, proč čekat na jeden konkrétní den? 
Pro nás křesťany je vánočním darem sám Ježíš, 
který nám dává sebe sama, přináší naději a lás-
ku. A  největší obdarování je přece to, že jsme 
spolu, že se dokážeme usmířit, na sebe usmát, 
zastavit se, být spolu. A takto bychom měli žít 
celý rok, nikoli jen o Vánocích. 

Když jste zmínil ta letadla, vy jste jako dok-
tor přírodních věd v posledních letech touto 
dobou také býval ve světě a věnoval se ento-
mologii a pozorování brouků…
Když se potřebujete dostat sbírat brouky třeba 
do  jižní Afriky, tak letadlo musíte použít, pro-
tože jinak by se tam cestovalo dlouho. Někteří 
kolegové jsou z toho, že tam nyní nemůžeme, 
nešťastní, protože se bojí o své kontakty, které 
si budovali třeba deset dvacet let. A ztráta roku 
či dvou je nepříjemná, když vidíte, jak tam mizí 
poslední kousky lesa, kde se hmyz koncentruje, 
protože už nemá, kam jinam se uchýlit. Pokud 
se zničí i tyto zbytky jejich přirozeného prostře-
dí, což je otázka pár let, tak vyhynou miliony 
druhů organismů, a proto se snažíme, abychom 
alespoň nasbírali a  ve  sbírkách uchovali, co 
tady na zemi žilo, než to člověk zlikvidoval.

Co by si měl člověk ze současné koronaviro-
vé situace odnést do budoucna? 
Určitě větší citlivost mezi generacemi. A  třeba 
i  to, že spoustu věcí, které bereme jako samo-
zřejmost, samozřejmostí není. Začali jsme mít 
dojem, že jsme nesmrtelní, a  tak to také není. 
Proto bychom si měli více vážit každé minuty 
života, kterou máme k  dispozici, a  více pře-
mýšlet o tom, proč tady jsme. A být k sobě více 
 ohleduplní – to bychom si mohli dát jako spo-
lečný úkol, protože to se nám často ani v době 
covidu nedaří. 

Perníkové jesličky u sv. Matěje
Stejně jako v  minulých letech, i  letos mů-
žete shlédnout v dejvickém kostele sv. Ma-
těje unikátní perníkový betlém, a to od 19. 
prosince. Otevírací doba bude upřesněná 
na stránkách www.matejstranti.com.

Farář Matúš Kocian: Začali jsme mít dojem, že jsme nesmrtelní
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Uzavření ulice Pod Habrovkou
PODÉL NEBUŠICKÉHO POTOKA MEZI 
TICHOU ŠÁRKOU A NEBUŠICEMI 
VEDE HOJNĚ VYUŽÍVANÁ CESTA, 
VŠEMI LÉTA POVAŽOVANÁ ZA VE-
ŘEJNOU. LONI NA PODZIM BYL ALE 
JEJÍ ÚSEK V ULICI POD HABROVKOU, 
NA ÚROVNI KŘIŽOVATKY NA JENE-
RÁLCE, UZAVŘEN. 

Cestu zahradili majitelé jednoho z  pozemků, 
přes který cesta vede, manželé Durychovi. 
V  květnu v  tomto místě dokonce došlo k  ne-
hodě cyklisty, který přepadl přes natažený ře-
těz a  vážně si zranil zápěstí a  koleno. Majitelé 
své rozhodnutí obhajují tím, že prý opakovaně 
 docházelo k  incidentům mezi jejich rodinou 
a procházejícími. Pěší i cyklisty tak donutili volit 
jinou trasu. 

Spolek Šárecké údolí: cestu nejde 
uzavřít
Uzavřenou cestu řeší i  spolek Šárecké údo-
lí, na  základě právní analýzy, kterou si nechal 
zhotovit, se domnívá, že není možné cestu jed-
nostranně z vůle vlastníka znepřístupnit. Navíc 
překážky na  cestě nebyly povoleny silničním 
správním úřadem ani schváleny Policií ČR. „Přes 
opakované podněty spolku i  dalších občanů 
však cesta zůstává zatarasená. Městská část 
Praha 6 ani Úřad městské části Praha 6 dosud 
situaci nedořešili, říká Jan Kučera ze spolku Šá-
recké údolí.
Podle názoru spolku veřejná cesta po  soukro-
mém pozemku vést může, zákon na  to pama-
tuje a  situaci tedy řešit jde. Původní cesta je 
zakreslená na mapách již z poloviny 19. století. 
Ačkoliv leží na soukromém pozemku, je vyasfal-
tovaná a má veřejné osvětlení. O cestu se tedy 

v minulosti z veřejných peněz pečovalo a udr-
žovala se tak, aby mohla i  nadále veřejnosti 
sloužit. 
Spolek v  reakci na vzniklou situaci vytyčil hra-
nice mezi soukromým pozemkem a pozemkem 
Nebušického potoka, který patří městu. Násled-
ně s pomocí místních dobrovolníků na své ná-
klady zbudoval nad korytem potoka provizorní 
přechod, který vede souběžně se zahrazenou 
ulicí a vyhýbá se soukromému pozemku. Spo-
lek s  majiteli okolních pozemků podal návrh 
silničnímu správnímu úřadu na zahájení řízení 
ve věci odstranění překážek bránících plynulé-
mu využívání komunikace. 
„Nerozumíme tomu, proč městská část, potaž-
mo město, nechce do  sporu s  vlastníkem při 
hájení veřejného zájmu na  zachování veřejně 
přístupných účelových komunikací“, říká Jan 
Kučera a pokračuje: „V Šáreckém údolí je přitom 
v současné době uzavřeno již několik historic-
kých cest, které dle našeho názoru splňují pa-
rametry veřejně přístupné účelové komunikace 
a  není zřejmé, že by město vůbec nějak hájilo 
veřejný zájem na zákonném užívání těchto ko-
munikací. Věříme, že tradiční cestu Šáreckým 
údolím se podaří i s přispěním města zachovat. 
Nepřipusťme, aby stezka, která od  nepaměti 
slouží veřejnosti, zanikla.“

Postoj radnice: raději jednáme, než 
se soudíme
Spory o  využívání pozemků bývají kompliko-
vané a často je řeší až soudy. „Mojí snahou jako 
místostarosty pro dopravu, byť je celá záležitost 
výhradně v  kompetenci silničního správního 
orgánu, a  ne samosprávy, je v  případě přístu-
pových cest dlouholetým soudním tahanicím 
předejít," konstatuje Jiří Lála (ODS) a pokračuje: 

„Jednal jsem s vlastníkem, se zástupci hlavního 
města Prahy, neboť ideální se mi jeví směna či 
odkup pozemků tak, aby se Praha stala vlastní-
kem sporné části cesty. Klíčové jednání s před-
běžnou dohodou obou stran proběhlo teprve 
17. listopadu“. 
Praha 6 řeší situaci více než rok. Už loni v  září 
na  místě proběhla kontrola státního dozoru 
silničního správního orgánu, 10. prosince ná-
sledovalo řízení o odstranění pevných překážek 
a  o  sedm dnů později proběhlo ústní jednání, 
kde vlastník pozemku přislíbil do  konce roku 
odstranit jednu z pevných překážek, konkrétně 
betonový patník na asfaltu, což také učinil. Jed-
nání pokračovala i letos, v únoru stavební úřad 
nařizuje odstranění oplocení a  zdi a  1. června 
také odstranění opěrné zdi ve svahu. 
„Od  konce června letošního roku je na  místě 
dřevěná lávka, která byla zřejmě instalována 
z  popudu spolku Šárecké údolí, bohužel však 
v  rozporu s  vodoprávními právními předpisy, 
neboť zasahuje do aktivní záplavové zóny,“ říká 
místostarosta. V  mezidobí správní orgán zpra-
covával podrobnou právní analýzu celé věci. 
Řešil řadu složitých aspektů celého řízení, ob-
starával vyjádření dotčených orgánů a o stavu 
věci pravidelně informoval dotčenou veřejnost 
a neustále apeloval na vlastníka pozemků, aby 
se dohodl s hlavním městem.
„Věřím, že cesta dohody bude nakonec nejlep-
ším veřejně prospěšným řešením. Právní bitvy 
by věc na  řadu let zablokovaly. A  radnice ne-
může postupovat protiprávně či nepřípustně 
omezovat vlastnické právo,“ doplňuje Jiří Lála. 

AKTUALITY



SPOLKY A OBČANSKÉ INICIATIVY

Stránka spolků a občanských iniciativ Prahy 6
publikuje názory jejich členů činných v Praze 6. Příspěvky zasílejte na spolky-redakce@praha6.org. Archiv a plné 
verze článků na praha6.org. Texty nevyjadřují postoje MČ, odpovídají za ně podepsané spolky a iniciativy. 

Každá nová výstavba s  sebou nese potřebu 
veřejné infrastruktury. Doprava, školky, školy, 
domy pro seniory, kultura i veřejný prostor. Vše, 
co budoucí využití území bude vyžadovat. Tak, 
aby město fungovalo a  lidé v  něm mohli žít. 
Ideá lně by si občané prostřednictvím volené sa-
mosprávy měli v rámci obce utvářet podmínky 
pro svůj život. Aby tento systém fungoval, musí 
obec umět se svými občany komunikovat. Musí 
být zřejmé, jaké jsou společné veřejné zájmy. 
K tomu by měl sloužil strategický plán a právní 
závaznost pak dává územní plán obce. Čím je 
územní plán jasnější a srozumitelnější, tím lépe 
se hledá společná shoda. Proto se ve světě pou-
žívá jako konečný podklad pro povolení stavby 
zastavovací plán, u  nás ho nazýváme plánem 
regulačním. Ten jasně povoluje, co může inves-
tor na daném místě postavit.
V západních zemích je běžnou praxí, že každý 
investor za  to, že může stavět a  zhodnotit tak 

svůj pozemek, přispěje na související veřejnou 
infrastrukturu. Za  předem daných podmínek 
pak investor ví, co ho čeká a město to ví také. 
Developeři jsou ochotni akceptovat menší 
zisk, když před sebou vidí jistotu – potřebují 
dlouhodobou předvídatelnost nákladů. Bohu-
žel dodnes obcím chybí nástroje zajišťující, že 
se investor bude finančně podílet na  veřejné 
vybavenosti města. Obce tak financují rozvoj 
potřebné vybavenosti z  daní a  podpory EU. 
Ze všech daní, které občan odevzdá, jde cca 
1/3 do rozpočtu obcí. Tato částka je vypočtena 
na stávající subjekty a lze z ní dostatečně finan-
covat současný provoz a údržbu obce či města, 
ale nikoliv další rozvoj. Nedostatek prostředků 
na rozvoj města se odráží v kvalitě správy, vyba-
venosti i veřejném prostoru. 
V  článku z  minulé Šestky nás radnice infor-
movala, že hl. m. Praha konečně připravuje  
společná pravidla pro kontribuce investorů při 

rozvoji území, která chce převzít i Praha 6. Bude 
vést Praha 6 otevřenou diskuzi o přiměřenosti 
výše kontribucí? Bez toho, aby byla zveřejně-
na analýza nákladů na  rozvojová území, které 
doposud hradí město, nelze hodnotit, zda jsou 
navrhované kontribuce developerů přimě-
řeným odvodem nebo chudým příspěvkem.  
K  výpočtům odvodů je potřebné využívat re-
gulační plány jako nástroj podrobné územně 
plánovací dokumentace, bez které je proble-
matické předvídatelně a transparentně odvody 
vyjednávat. 
V  článku z  minulého čísla starosta Kolář zmí-
nil, že by bylo dobré, aby se investoři zavazo-
vali s novou výstavbou i k zeleným principům. 
To bude jistě přínosem pro nás všechny. Bude 
občany radnice informovat, jakých výsledků při 
jednání s investory dosáhla?

V. Hodek, M. Chylík, P. Charvát,  
L. Špičáková, I. Vočková, J. Koňaříková,  
Společně pro 6

Na každou novou výstavbu přispíváme všichni

IN
ZE

RC
E



ÚŘEDNÍ DESKA

Z úřední desky
UMÍSTĚNÍ VELKOOBJEMOVÝCH 
 KONTEJNERŮ V ROCE 2020

Odbor ochrany prostředí Magistrátu hl. m. Pra-
hy v  roce 2020 zorganizoval opět projekt sběru 
objemného odpadu z  domácností pomocí vel-
koobjemových kontejnerů (dále jen VOK). Akci 
zajišťuje a hradí odbor ochrany prostředí MHMP 
z  rozpočtu hl. m. Prahy (z  paragrafu prevence 
vzniku odpadů), kontakt na  jeho pracovníka je 
Ing. Janda, tel. 236 004 263.
 

Informace získáte na tel.: 220 189 402 (Jana 
Drechselová–ÚMČ Praha  6), tel. 236 004 263 
(Ing. Janda MHMP).

VOK bude přistaven v  určeném termínu pouze 
na max. 4 hodiny.

 VOK je určen pouze pro občany hl. m. Prahy.

DO KONTEJNERU LZE ODKLÁDAT:
Nábytek, koberce a  linolea, zrcadla, umyvadla, 
vany a WC mísy, staré sportovní náčiní, autosklo 
a kovové předměty.

DO KONTEJNERU NELZE ODKLÁDAT:
Do  kontejneru je zakázáno odkládat živnosten-

ský odpad, nebezpečný odpad, bioodpad, sta-
vební odpad, pneu matiky, elektrospotřebiče, 
televizory a PC monitory, počítače, lednice, mra-
záky a sporáky.

INZERCE

1. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Haberfeldova x Anhaltova
2. Moravanů x Libovická
2. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Ve Višňovce x K Mohyle
2. Ruzyňská x Ledecká
3. nám. Čs. povstání
3. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Sestupná x Sbíhavá II.
2. U Silnice x Nová Šárka – pod separací
7. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Brodecká x Únětická
2. U Silnice x Ke Džbánu
3. Radistů x Navigátorů

8. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Vlastina x U Silnice
2. Ciolkovského x U Valu
9. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. V Středu x Na Volánové (trafo)
2. U Stanice x U Kolejí
10. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. José Martího
2. Za Vokovickou vozovnou x U Kolejí
3. Evropská x Přední
14. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Osamocená
2. V Nových Vokovicích x U Vokovické školy

15. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Manská zahrada proti č. 309/67
2. Kralupská x Dobrovízská
16. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Zličínská x U Světličky 
2. Pod Mohylou x Chrášťanská
17. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Nad Motolskou nemocnicí x Kukulova
2. Bolívarova před č. 35
21. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Říčanova x Řečického
2. Šultysova x Pětipeského
22. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Anastázova – parkoviště u Patočkovy ul.
2. Za Kajetánkou – slepý úsek
23. 12. 2020 od 16.00 do 20.00 hod.
1. Talichova – slepý úsek
2. Evropská x Vostrovská

Pražské služby a AVE Pražské komunální služby, 
a.s., zajistí během vánočních svátků svoz směs-
ného a tříděného odpadu na území metropole. 
Program svozu je vytvořen tak, aby nedochá-
zelo k přeplnění nádob a nevznikal kolem nich 
nepořádek.

Svoz směsného odpadu
23.–31. 12. 2020 standardní svoz v  pravidel-
ných svozových dnech
1. 1. 2021 svoz až na  výjimky neprobíhá, ná-
hradní svoz proběhne v následujících dnech
2. 1.–6. 1. 2021 bude probíhat standardní svoz 
s případným časovým posunem (max. 1 den)

Svoz tříděného odpadu
23.–31. 12. 2020 standardní svoz v  pravidel-
ných svozových dnech, v  kritických oblastech 
budou posíleny svozy ostatních složek tříděné-
ho odpadu
1. 1. 2021 Svoz až na  výjimky neprobíhá, ná-
hradní svoz proběhne v následujících dnech
2. 1.–6. 1. 2021 bude probíhat standardní svoz 
s případným časovým posunem (max. 1 den).

Vánoční stromky do popelnice nepatří
V případě, že máte veřejně přístupnou popelnici 
nebo kontejner na  směsný odpad, lze stromky 
volně odložit vedle nich, v ostatních případech 

(činžovní a rodinná zástavba nebo nádoby v kle-
ci) prosíme o odložení vánočních stromků k nej-
bližším kontejnerům na tříděný odpad. Vyhoze-
né vánoční stromky rozhodně nepatří do nádob 
na směsný odpad, protože výrazně snižují jejich 
kapacitu. Lidé by měli stromky vyhazovat nej-
lépe den před odvozem komunálního odpadu, 
aby nedocházelo k jejich přílišnému hromadění 
v  ulicích po  zbytečně dlouhou dobu. Stromky 
jsou do  vozů na  komunální odpad nakládány 
v běžných svozových dnech a jejich odvoz bude 
probíhat po celý leden a únor.
Výjimka platí pro umělé stromky. Pokud už 
 stromek dosloužil, rozhodně nepatří do kontej-
neru na  tříděný či směsný odpad, ale do  sběr-
ného dvora.

VÁNOČNÍ A NOVOROČNÍ SVOZ ODPADU

Hledám menší byt do 15 tisíc nebo větší  
do 20 tisíc jen pro 2 osoby - pár. Ideálně na  
2 roky a více, lodžie výhodou, ale nemusí být, 
centrum do 30 minut. Zařízení na dohodě. RK 
nevolat. Děkuji. 605 845 088

Prodáme garáž 18 m2 v Dejvicích (Paťanka) 
evidovanou v katastru nemovitostí. Tel:  
731 320 467, email sprava@1627.cz

OPRAVA ŽALUZIÍ-VÝMĚNA VODÍCÍCH LANEK 
- NOVÉ ŽALUZIE-SEŘÍZENÍ PLASTOVÝCH OKEN-
-VERTIKÁLNÍ ŽALUZIE NA LODŽIE-SÍTĚ PROTI 
HMYZU Tel:733 720 950  pavel.janci@email.cz

!! Odvoz starého nábytku na skládku. Vyklízení 
sklepů, bytů, pozůstalostí atd. Naložíme a odve-
zeme cokoliv. Vše za rozumnou cenu. Stěhování 
všeho druhu. Volejte: 773 484 056
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INZERCE

Prodám nové elektrokolo Catini (nevhodný 
dárek) za 9.000 Kč a 2 velké lodní kufry   
za 500 Kč každý. Tel. 737575317  
email: al.nova@seznam.cz

VyklízímeNemovitosti.cz - RYCHLE, LEVNĚ, 
tel: 732 459 179

Malování, lakování, zednické práce, štukování, 
stěrky a sádrokarton, sezonní sleva 10 %. Volejte 
603 432 476.

INZERCE

REKONSTRUKCE KOUPELEN 
A KOMPLETNÍ PŘESTAVBY BYTŮ. 
KVALITNĚ A ZA ROZUMNÉ CENY.

Osobní cenová kalkulace 
a konzultace zdarma.

Tel. 777 317 278

Vyměním obecní byt 2+kk v Řepích, za obecní 
garsoniéru v Praze 6. Tel. 721 082 735.

Koupím byt v Praze 6, přímo od majitele. Tel.: 
604 617 788

Prodáváme garážové stání v obytném 
domě v Dejvicích (Lindleyova 2610/3a). Tel: 
731 320 467, email sprava@1627.cz

Koupím byt - sídl. Petřiny, pro vlastní bydlení.
Tel. 602 458 668
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NA SESTKA@PRAHA6.CZ

ZASTUPITELSKÝ KLUB TOP 09, KDU-ČSL 
Předseda: Mgr. O. Dušek
místopředsedové: MUDr. Marián Hošek,  
marian.hosek@seznam.cz, tel.: 603 169 266,  
Mgr. M. Baxa, mbaxa@praha6.cz; 
členové: Mgr. Jiří Růžička, 602 176 922, jruzicka@
praha6.cz; Mgr. O. Kolář; Ing. arch. Eva Smutná, tel.: 
778 543 831; Ing. J. Vaculík, tel. 602 492 692, jvacu-
lik@praha6.cz; Mgr. J. Bartůšek; Mgr. M. Kaňáková;  
Mgr. D. Klepková

ZASTUPITELSKÝ KLUB ODS  
Předsedkyně: Mgr. Kateřina Bartošová,  
kbartosova@email.cz ; místopředsedové: 
Mgr. P. Civínová, J. Dočekal; členové: Mgr. J. Stá-
rek, jstarek@praha6.cz, Ing. Marie Kubíková, tel.: 
724 174 006, e-mail:  marie_kubikova@seznam, 
Ing. Jiří Lála, jlala@praha6. cz, Ing. Z. Hlinský, 

KONTAKTY NA ZASTUPITELE 

INZERCE

ANTIK BAZAR APOLLON
Bělohorská 8, Praha 6, stanice tram. 

Malovanka/otevřeno po–pá 10–13 14–16 h

VÝKUP KAŽDÝ DEN 
www.antiqua-apollon.cz,

www.antikpraha.cz/antiqua-apollon

Vykoupíme různé PAMÁTKY NA STARÉ ČASY  
i poškozené,do r.1970. Máme zájem o dečky, přehozy.

Veškeré hračky,pohlednice.Předměty ze skla.  
Vzduchovky, šavle, zbraně, vyznamenání. Gramofony, 
telefony,psací stroje. Porcelán-sošky, hrnky, kořenky. 

Alpaka-mísy, košíky, tácy. Mlýnky, fotoaparáty, 
globusy. Obrazy, grafiku-i poškozené. Hodiny, budíky, 

Primky-aj, barometry. Sochy-lidé, zvířata, Madona. 
Šperky–české granáty, zlaté, stříbrné, bižuterii.

Vánoční ozdoby, Betlémy. Psací stůl  
s roletou, komoda, servírovací stolky, stojany, věšáky.

Lampy, lustry. Předměty z Číny, Orientu.
Zavolejte, rádi přijedeme i pro málo věcí,i když  

nic nekoupíme-NIC NEPLATÍTE.
Kontakty: tel. 777 100 898, 

e-mail: sahula.martin@post.cz

Redakční radu tvoří Výbor pro otevřenost, média 
a participaci a Redakční skupina. Vydávání se 
řídí Pravidly schválenými 
zastupitelstvem. 
Podrobnosti na https://
www.praha6.cz/komise_
seznam?ID=251&vo=1822

JUDr. Mgr. M. Petrásek, Ing. Bc. Simona Nesvadbo-
vá, Ph.D., V. Šuvarina, 

ZASTUPITELSKÝ KLUB PIRÁTI PRAHA 6
Předseda: Mgr. O. Chrást, ondrej.chrast@gmail.
com; členové: J. Kabelová, jana.kabelova@pirati.
cz, Ing. M. Vlach, milos@easy.cz, B. Hrůzová,  
Ing. E. Tichá, Ing. V. Šraier, Mgr. Tomáš Šídlo,  
Jiří Hoskovec.

ZASTUPITELSKÝ KLUB STAROSTOVÉ 
A NEZÁVISLÍ (STAN)  
Předseda: Mgr. Petr Karvánek, petr.karvanek@
zscermaka.cz, místopředsedové: Mgr. Jan Lacina, 
jlacina@praha6.cz, tel.: 220 189 170,  MgA. Petr 
Prokop, tel.: 608 920 937, petar@vosto5.cz;
 členové: Ing. Mgr. Oldřich Kužílek,  e-mail: okuzi-
lek@praha6. cz Ing. Mgr. Libor Bezděk,  

tel.: 775 870 642, bezdek@ddmpraha.cz, 
MUDr. Iveta Borská, iborska@praha6, Zdeněk 
Hořánek, zhoranek@praha6.cz, tel.: 602 336 140

ZASTUPITELSKÝ KLUB ANO PRAHA 6
Předseda: Ing. Arch. M. Polách,
tel.: 603 418 940; tel.: 778 543 832; členové: 
JUDr. P. Pražáková, Ing. J. Holý, Ing. P. Macháček,  
Bc. T. Klíčová, Ing. Roman Mejstřík

NEZAŘAZENÍ ZASTUPITELÉ 
Mgr. P. Píša Ph.D. (Zelení), tel: 603 114 577,  
e-mail: ppisa@praha6.cz
Ing. P. Weber (Zelení), weber.pavel@seznam.cz
MUDr. Antonín Nechvátal (bez PP),  
tel.: 774 077 650, e-mail: anechvatal@email.cz
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